
رئیس پلیس راهــور فراجا از اســتفاده از پهپاد 
برای رصد ترافیک جاده های منتهی به مرزهای 
اربعین خبر داد. ســردار ســید تیمور حسینی 
با اشــاره به نظارت پلیس بــر جاده های منتهی 
به پایانه هــای مرزی اربعیــن اظهارکرد:  پلیس 
راهنمایی و رانندگی اقــدام به اجرای طرح های 
نوین برای مدیریــت هوشــمندانه ترافیک در 
مرزهای زمینی کشور کرده و در همین راستا از 
تمامی توان و امکانات موجود برای نظارت دقیق 
بر جریان ترافیک و همچنین رصد برخط ظرفیت 
پارکینگ ها برای حفظ ایمنی خودروهای پارک 

شده بهره می برد.
وی ادامــه داد: یکــی از مهم تریــن چالش های 
ترافیکی در ایام اربعین، مدیریت پارکینگ هاست، 
برای رفع این چالــش، پلیس راهــور اقدامات 

ویــژه ای را در نظــر گرفته اســت. از جمله این 
اقدامات می توان به نصب دوربین های مداربسته 
با قابلیت تشــخیص پلاک در ورودی و خروجی 
پارکینگ ها، اســتفاده از پهپاد بــرای نظارت بر 
ظرفیت پارکینگ ها و شناسایی خودروهای رها 
شده اشــاره کرد. همچنین گشت های موتوری 
برای کنترل مداوم پارکینگ ها نیز مورد استفاده 
قرار گرفته است. علاوه بر آن گشت های انتظامی 

نیز در پارکینگ ها حضور دارند.
رئیس پلیس راهور فراجا همچنین درباره وضعیت 
پارکینگ ها در مهران نیز گفت: آمارهای ما نشان 
می دهد که حدود ۴۰ درصد ظرفیت پارکینگ ها 
در مرز مهران هنوز خالی اســت و تکمیل نشده 

است.
حســینی در مورد وضعیت ترافیکی محورهای 

منتهی به پایانه های مرزی نیز اظهارکرد:  پهپادها 
نقش بسیار مهمی در نظارت بر ترافیک، شناسایی 
نقاط حادثه خیز، کنتــرل پارکینگ ها و هدایت 
خودروهای امدادی ایفا می کنند، در همین راستا 
نیز با اســتفاده از پهپادها، می توانیم به صورت 
لحظه ای از وضعیــت ترافیک در مناطق مختلف 
مطلع شــده و در صورت نیاز، اقدامــات لازم را 

اتخاذ کنیم.
رئیس پلیس راهور فراجا با بیان اینکه پلیس راهور 
از پهپادها برای رصد پایانه های مرزی اســتفاده 
می کند، گفت: ایجاد مسیرهای ویژه برای ورود و 
خروج خودروها، نصب علائم راهنمایی و رانندگی 
کافی و هدایت رانندگان توسط نیروهای پلیس 
راهور، از جمله اقداماتی است که برای روان سازی 

ترافیک در اطراف پارکینگ ها انجام می شود.

سازمان جهانی بهداشت )WHO( می گوید واکسن های 
موثر برای مقابله با ویروس ام پاکس )آبله میمونی( وجود 
دارد اما در مناطق آســیب دیده در آفریقا به اندازه کافی 
موجود نیست. این سازمان خواهان افزایش تولید واکسن 

برای دسترسی افراد بیشتری به آن شد.
به گزارش ایسنا، »مارگارت هریس«، سخنگوی سازمان 
جهانی بهداشت به ضرورت افزایش واکسن های ویروس 
ام پاکس )Mpox( توســط تولیدکنندگان اشاره کرد و 
از آنها خواســت با بالا بردن تولید خود امکان دسترسی 
بیشتر به این واکسن ها را ایجاد نمایند. او افزود کشورهایی 
که دارای ذخایر واکسن هستند باید آنها را در کشورهای 

آسیب دیده از شیوع بیماری توزیع کنند.
سازمان جهانی بهداشت بالاترین سطح هشدار را هفته 
گذشته به دلیل شیوع نوع جدید این ویروس در چندین 
کشور آفریقایی اعلام کرد. هریس می گوید در حال حاضر 

واکســن های مؤثری علیه Mpox وجود دارد. از جمله 
شرکت سازنده واکسن دانمارکی-آلمانی باواریای نوردیک 
 Imvanex که نیم میلیون دز واکســن را دارد که با نام
فروخته می شود. واکســن دیگری )LC۱۶( نیز در ژاپن 
تولید می شود اما به صورت تجاری فروخته نمی شود بلکه 

فقط از طرف دولت ژاپن عرضه می گردد.
به گفته سخنگوی سازمان جهانی بهداشت، امکان تامین 
میزان قابل توجهی از این واکسن وجود دارد و این سازمان 
در حال حاضر با دولت ژاپن در تماس است تا توزیع واکسن 
را امکان پذیر کند. در همین حال کارشناسان بهداشتی 
تاکید می کنند که شیوع ام پاکس قابل مقایسه با اپیدمی 
کرونا نیست و خطر ابتلا به یک بیماری همه گیر برای اروپا 
بسیار کم است. هدف سازمان جهانی بهداشت در حال 
 Mpox حاضر مهار شیوعِ منطقه ای نوع جدید ویروس

در برخی از کشورهای آفریقایی است.

سازمان پزشــکان بدون مرز نیز از کشورهایی که دارای 
ذخایر واکســن هستند خواســت تا حد ممکن دزهای 
بیشتری به کشورهای آسیب دیده در آفریقا اهدا کنند. 
این ســازمان از باواریا نوردیک خواســت تا قیمت های 
خود را کاهش دهد. واکســن های تولیدی این شرکت 
 در اکثر کشــورهایی که دچار این اپیدمی هســتند، ب

سیار گران است.
به گزارش دویچه وله، بر اساس داده های آژانس بهداشت 
اتحادیه آفریقا  )CDC( تنها هفته گذشته ۱۲۰۰ عفونت 
مشکوک یا تایید شــده جدید با ســه زیرگونه مختلف 
Mpox شناســایی شــده اســت. از جمله یک سویه 
نگران کننده که با بیماری شدیدتر و مرگ و میر بیشتر 
همراه است. در جدیدترین بررسی ها موارد Mpox در 
مجموع در ۱۲ کشــور عضو اتحادیه آفریقا گزارش شده 

است و تاکنون ۵۴۱ نفر از آنها جان باخته اند.

رییس شــورای شــهر تهران گفت: بازگشایی 
مدارس ۲۰ درصد ترافیک تهران را افزایش می 
دهد. به گزارش ایسنا، مهدی چمران در حاشیه 
دویست و پنجاه و هفتمین جلسه علنی شورای 
اســلامی شــهر تهران در جمع خبرنگاران و در 
تشریح دستور جلسه شورا گفت: گردشگری در 
شهرداری متولیان مختلفی دارد که باید کنار هم 
جمع شوند، بر همین اساس امروز لایحه تشکیل 

سازمان گردشگری بررسی خواهد شد.
وی درباره معاینه فنی تاکســی هــا نیز گفت: 
اینکه از هر هشــت تاکسی یک دســتگاه بتواند 
کار کند درست نیست و اگر معاینه فنی نگیرند 
هم  نمی توانند تردد کنند. معاینه فنی تاکسی ها 
سخت تر است و باید اســتاندارد درستی داشته 
باشند. تاکســی های برقی هم تازه شروع به کار 

کرده اند و موتــور الکتریکی دارند که ســالها به 
مشــکل برنمی خورد. اگر هم مشکلی باشد ما به 
اندازه ای توانایی داریم که تعمیرات موتور انجام 
دهیم. وی ادامــه داد: اســتقبال از مهر به طور 
طبیعی به صــورت روتین در شــهرداری انجام 
می شود و جلســات آن هم برگزار شــده و یا در 
حال برگزاری است تا آمادگی کافی برای ترافیک 
شدید را داشته باشیم. در زمان بازگشایی مدارس 
قاعدتا ۲۰ درصد به ترافیک افزوده خواهد شد و 
راه چاره آن افزایش واگن ها و دیگر وسایل حمل 

و نقل عمومی است.
رئیس شورای اسلامی شهر تهران تاکید کرد: در 
زمان کرونا میزان استفاده از وسایل نقلیه عمومی 
کاهش یافت. هنوز میزان استفاده از این وسایل 
به دوران قبل از کرونا بازنگشته است و امیدواریم 

دولت ارقام مترو و اتوبوس ها را به موقع بپردازند تا 
به موقع وارد شوند و مردم هم به موقع به محل کار 
خود برسند. ارقام اگر پرداخت شود طرف چینی 
ســاخت خود را انجام می دهد.البته واگن ملی و 
اتوبوس های داخلی را هم نباید فراموش کنیم که 
امیدواریم در زمان مقرر به وعده خود عمل کنند.

چمران با اشاره به تحویل ماهیانه ۵۰ اتوبوس داخلی 
به شــهرداری افزود: تعدادی از تولیدکنندگان به 
موقع اتوبوس های ســفارش داده شده را تحویل 
می دهند و تعدادی دیگر نیز خیر. وی با بیان اینکه 
هنوز طرحی مبنی بر ساخت دریاچه مصنوعی در 
بوستان یاس فاطمی ارائه نشده است گفت: اگر قرار 
بر ساخت دریاچه باشد باید در شرق تهران ایجاد 
شود تا چرخش وزش باید از شمال غرب به جنوب 

شرق را شاهد باشیم .

معاون امور برنامه ریزی مشاوره وزارت آموزش 
و پرورش با بیان اینکه زمانی که نتایج کنکور 
اعلام شــود پایگاه های ارتقــای مهارت های 
تحصیلی فعال می شوند گفت: ملاک انتخاب 
پایگاه ها در هر منطقه، یک مدرســه پسرانه و 
یک مدرسه دخترانه اســت که جزو مدارس 
خوب، مطرح و در اصل برخوردار هستند که به 
عنوان پایگاه های مهارت های ارتقای تحصیلی 

انتخاب می شوند.
طاهره فضائلی با بیان اینکــه بیش از ۱۳۰۰ 
پایگاه در بحــث ارتقای مهارت های تحصیلی 
فعالیت دارند گفت: در ایــن پایگاه ها بیش از 
۴۰۰۰ مشاور در حال حاضر آموزش می بینند 
تا در زمان لازم به کارگیری شوند. وی افزود: 
ملاک انتخــاب پایگاه ها در هــر منطقه، یک 

مدرسه پسرانه و یک مدرسه دخترانه است که 
جزو مدارس خوب، مطرح و در اصل برخوردار 
هســتند که به عنوان پایگاه های مهارت های 

ارتقای تحصیلی انتخاب می شوند.
معاون امور برنامه ریزی مشاوره وزارت آموزش 
و پرورش با بیان اینکه مراکز مشاوره غیرمجاز 
مانند سال های گذشته همواره بوده، هست و 
خواهند بود ادامه داد: طی مکاتبات انجام شده 
مراکز باید حداقل در چارچوب و استاندارد قرار 
بگیرند اما ما روی پایگاه های زیر نظر آموزش و 

پرورش نظارت خواهیم داشت.
فضائلی درباره انتخاب رشــته دانش آموزان 
روستایی یا عشــایر نیز گفت: این افراد برای 
انتخاب رشــته به مناطق نزدیــک مراجعه 
می کنند. وی درباره نحوه تعیین هزینه انتخاب 

رشته مراکز اظهار کرد: بر اساس شیوه نامه ای 
که تدوین شــده و بر اســاس بزرگی شهرها، 

هزینه متفاوتی در هر شهر پرداخت می شود.
معاون امور برنامه ریزی مشاوره وزارت آموزش 
و پرورش با بیــان اینکه از زمانــی که نتایج 
کنکور اعلام شــود این پایگاه هــا کار خود را 
در حوزه انتخاب رشــته آغاز می کنند عنوان 
کرد: قرار اســت این پایگاه ها در طول ســال 
فعال باشــند. فضائلی افــزود: در پایگاه های 
ارتقای مهارت های تحصیلی فقط بحث کنکور 
مطرح نیست اما اســتارت کار با کنکور آغاز 
می شود این در حالیســت که در طول سال 
مهارت های تحصیلی دانش آموزان با برنامه ها 
و آموزش هایی که خواهند دیــد، ارتقاء داده 

می شود.

رییس سازمان غذا و دارو در مورد وضعیت ذخایر دارویی کشور 
و لزوم ذخیره استراتژیک شــش ماهه برای داروهای اساسی 
توضیح داد. به گزارش ایســنا، دکتر ســیدحیدر محمدی در 
حاشیه همایش معاونین غذا و دارو سراسر کشور، درباره تکالیف 
قانون برنامه هفتم توسعه برای سازمان غذا و دارو، گفت: یکی 
از اقدامات بسیار خوبی که در برنامه هفتم توسعه کشور لحاظ و 
اخیرا هم ابلاغ شده، بحث مربوط به شناسنامه دار شدن اراضی 
کشاورزی اســت؛ یکی از تکالیف وزارت بهداشت طی سالیان 
سال پایش ســلامت محصولات خام کشــاورزی است و این 
موضوع باید در قالب بازرسی ها  و نمونه برداری در بازار انجام و 

نتیجه اعلام شود.
وی در این باره افزود: محصولات خام کشاورزی فاقد شناسنامه 
و شناسه  بودند و بنابراین در صورت نمونه برداری از بازار و ایجاد 

مشــکل در آن محصول، جهت اقدام در جمع آوری آن دچار 
مشکل می شدیم. بنابراین یکی از موارد برنامه هفتم توسعه که 
به خوبی ابلاغ شده، الزام وزارت جهاد کشاورزی بر شناسنامه دار 

کردن زمین ها و باغ های کشاورزی است.
محمدی همچنین تصویب تعرفه خدمــات دارویی در برنامه 
هفتم توســعه را مورد اشــاره قرار داد و گفت: این موضوع نیز 
ســال ها محل اختلاف بود و نیاز داشــت که در قانون تصریح 
شود. وی تاکید بر کنترل اصالت و نظام رهگیری و ردیابی اقلام 
سلامت محور در برنامه پنج ساله هفتم را نیز مورد اشاره قرار داد 
و گفت: توسعه صادرات، تامین اقلام دارویی و کمک به ایجاد 
ذخایر دارویی از دیگر دیگر موارد مورد تاکید در قانون برنامه 

هفتم توسعه است.
رییس سازمان غذا و دارو درباره ذخایر دارویی در کشور ادامه 

داد: دســتگاه هایی که باید در این زمینه کمک کنند، سازمان 
برنامه بودجه در راس همه دســتگاه ها جهت تامین نقدینگی 
صنایع دارویی و تجهیزات است که باید اعتبار مورد نیاز برای 
ذخیره شــش ماهه را تامین کنند؛ ذحیره شــش ماهه یعنی 
معادل اعتبار نصف سال؛ اما هنوز مخشص نیست که این اعتبار 

از کجا باید تامین شود.
وی درباره اعتبار مورد نیاز برای ذخایر شش ماهه دارو، گفت: 
اعتبار مورد نیاز ما در ســال چهار میلیارد دلار اســت که اگر 
بخواهیم ذخیره شــش ماهه ایجاد کنیم باید عدد مناسبی را 
در اختیار دســتگاه های مرتبط یعنــی تولیدکنندگان دارو و 
تجهیزات و صنایع مربوطه قرار دهیم که بتوانیم این ذخیره را 

تامین کنیم و در اختیار شرکت های پخش قرار دهیم.
رییس ســازمان غذا و دارو درباره ذخایر فعلی دارویی کشور 

گفت: در حال حاضر ذخیره حدود ســه ماه و بیشتر را داریم؛ 
اما برای اینکه امنیت لازم در حوزه ســلامت را داشته باشیم 
باید در همه حوزه ها به ذخیره شش ماهه برسیم. ذخیره شش 
ماهه بــرای دارو و تجهیزات عموما در مورد داروهایی اســت 
که به عنوان داروهای اساسی مطرح است. کشورهای توسعه 
یافته لیستی را به عنوان داروهای اساسی مشخص می کنند؛ 
داروهایی که نبودشــان آسیب زا است. در کشــور ما نیز این 
لیست با همکاری معاونت درمان تهیه و به دانشگاه های علوم 
 پزشکی ابلاغ شده و حتما باید درباره این اقلام اساسی ذخایر

 داشته باشیم.
رییس سازمان غذا و دارو همچنین درباره سامانه  تی تک گفت: 
ابر سامانه تی تک یکی از بزرگ ترین سامانه های نظام رهگیری 
و ردیابی دارو در دنیا است که از آن برخورداریم و امروز با کمک 

اطلاعات این سامانه، داشبوردهایی را داریم که بر اساس قوانین 
و احکام ماده ۷ قانون احکام دائمی کشور فراهم شده و در قانون 
برنامه پنج ساله هفتم نیز به آن اشاره موکد شده است. بنابراین 
توســعه و تکمیل این ســامانه ها یکی از مطالبات قانون است 
و توسعه این داشــبوردها کمک زیادی را به مسوولان دارد تا 

بتوانند برنامه ریزی درستی را در حوزه سلامت داشته باشند.
محمدی همچنین در بخش دیگــری از صحبت هایش درباره 
ساماندهی عطاری ها گفت: ارایه مجوز به عطاری ها با ما نیست و 
عطاری یک صنف است. در مجموع عطاری فقط مجاز به عرضه 
گیاه دارویی است. فروش دارو توسط عطاری خلاف قانون است. 
ما نیز در قالب گشت مشترک با کمک سازمان تعزیرات، اتاق 
اصناف و ... از عطاری ها بازدید داریــم و با موارد خلاف قانون، 

مطابق قانون برخورد می شود.

رصد جاده های منتهی به مرزهای اربعین با پهپاد

WHO خواستار توزیع بیشتر واکسن »آبله میمونی« شد

افزایش ۲۰ درصدی ترافیک تهران با بازگشایی مدارس

فعالیت بیش از ۱۳۰۰ پایگاه انتخاب رشته 

وضعیت ذخایر دارویی کشور
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سازمان بازرسی به بانک مرکزی هشدار داد

گلایه متقاضیان وام 
ازدواج و فرزندآوری

اجرای کالابرگ الکترونیکی 
تکلیف قانونی است

تالار مبادلات ارز توافقی 
افتتاح می شود
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سرمقاله
ضرورت ساماندهی 

خانه های خالی

نــرخ پاییــن مالیــات بر 
خانه هــای خالــی از دیگر 
موانعی است که سبب شده 
تا شاهد این تعداد خانه خالی 
در کشور باشیم. بر همین اساس پیشنهاد می شود 
که قانون مالیات بر خانه خالی اصلاح شــده تا با 
افزایش مالیات ها در این بخش شاهد بازدارندگی هر 
چه بیشتر باشیم. بنابراین از هر زاویه که به موضوع 
ســاماندهی خانه های خالی نگاه شود، ظرفیت 
خوبی برای حل معضل مسکن دارند. اجرای قانون 
مالیات بر خانه های خالی نیازمند زیرساخت مورد 
نیاز همچون سامانه املاک و اسکان است. بنابراین 

تا زمانی که این سامانه...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه 3
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رشد سرعت 
تولید علم و فناوری

سرمایه بانک های دولتی به 279 هزار میلیارد تومان رسید

رشد  واگذاری  دارایی های شبکه بانکی 
صفحه2

صفحه3

مبارزه  با  احتکار  مسکن
مالیات   دریافتی   از خانه های   خالی   افزایش   یافت

دبیر ســتاد نانو و میکرو معاونت علمــی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری گفت: 
ادبیــات حــوزه دانش بنیان ها در کشــور امروز از 
سطح کســب وکارها وارد مباحث کلان اقتصادی 
شــده و عمده بازیگران این فضا درصدد استفاده از 
شرکت های دانش بنیان نوآور و فناور در حوزه های 
مختلف حوزه صنعت هستند. به گزارش ایرنا، عماد 
احمدوند در یکصد و هفتاد و هشــتمین نشست 
علمــی- تخصصی مرکــز پژوهش های توســعه 
و آینده نگــری با عنوان »سیاســت های توســعه 
فناوری های راهبردی در ایران« با اشاره به موضوع 
این نشست اظهار داشت: تقریباً در طول دو دهه اخیر 
موضوع فناوری و نوآوری به صورت جدی در کشور 
مطرح شده است. وی افزود: در طول دو دهه گذشته 
فرایندی پیموده شده که سرآغاز آن این سوال بود 
که آیا دانشــگاه باید به علم بپردازد یا به فناوری؟ 
اندک اندک درسال های گذشــته موضوع فناوری 
قوام پیدا کرد و در نهایت به این رسیدیم که در کشور 
کسب وکارهایی مبتنی بر علم و فناوری شکل گرفته 
و در حال رشد است. احمدوند که مدیریت علمی این 
نشست را عهده دار است، اضافه کرد: در دوره های 
اخیر در معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
موضوع کســب وکارهای دانش بنیان مورد توجه 
ویژه قرار گرفت تا جایــی که به قانون جهش تولید 
دانش بنیان رسیده ایم. وی همچنین گفت: امروزه 
در کشور ادبیات حوزه دانش بنیان های فناور و نوآور 
از سطح کسب وکارها وارد مباحث کلان اقتصادی 
شده است و عمده بازیگران این فضا در صدد استفاده 
از شرکت های دانش بنیان نوآور و فناور در حوزه های 
مختلف صنعت کشور هســتند. عضو هیات علمی 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر و مدیر پژوهش بنیاد علم 
ایران نیز در این نشست، سخنان خود را با ارائه چند 
ســؤال مهم در حوزه نوآوری و فناوری آغاز کرد و 

گفت: باید از خودمان بپرسیم...



اقتصاد2
ایران

جمعیــت مقرری بگیران بیمه 
بیکاری کاهش یافت

آمارهای معاون روابــط کار وزارت کارمی گوید: 
مقرری بگیران بیمه بیــکاری از ۲۴۰هزار نفر به 
۱۴۰هزار نفر طی دو سال کاهش یافته و حوادث 

کار با همت و کمک تشکل ها کاهش یافته است.
به گزارش تسنیم، علی حسین رعیتی فرد, معاون 
روابط کار وزارت تعــاون, کار ورفاه اجتماعی در 
همایش »توانمندســازی و توسعه سازمان های 
کارگری و کارفرمایی« در کوشک باغ هنر تهران 
با حضور صولت مرتضوی )وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی دولت سیزدهم( با حضور جمعی از فعالان 
کارگری و کارفرمایی و معاونین این وزارتخانه با 
اشاره به اینکه  وزارت کار درحالی تحویل دولت 
چهاردهم قرار می گیرد کــه چالش های مهم و 
مشکلات پایه ای آن حل شده است گفت: امروزه 
نقش تشــکل های کارگــری و کارفرمایی برای 
تحقق کار شایسته اهمیت دارد و مقاوله نامه هایی 
در ســطح جهانی پیرامون جایگاه این تشکل ها 

وجود دارد.
وی با اشاره به اینکه  شعار سال منتخب رهبری 
که بحث مشارکت مردمی است، بیش از هر نهاد 
دیگر در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تحقق 
یافته است گفت: ما باید قواعد و قوانین مربوط به 
تشکل های کارگری و کارفرمایی را بازبینی کرده و 
حوزه امور تشکل ها را آسیب شناسی کرده و نقطه 
ضعف ها را مدیریت کنیم. سه ضلع سه جانبه گرایی 
اگر در شورای عالی کار و شورای عالی حفاظت فنی 
تشکیل نشده بود، ما در مدیریت امور دچار مشکل 
شده بودیم. در دوساله دولت سیزدهم تلاش شد 
که حضور تشکل ها جدی باشد. در این دولت برای 
اولین بار کانون بازنشستگان تامین اجتماعی نقش 
محوری در هیات امنای سازمان تأمین اجتماعی 
داشتند. معاون روابط کار وزیر کار با اشاره به اینکه  
مقرری بگیران بیمه بیکاری ۲۴۰ هزار نفری ما به 
۱۴۰هزار نفر طی دو سال کاهش یافته و حوادث 
کار با همت و کمک تشکل ها کاهش یافته است 
بیان کرد: ما حتی در این دوره با کمک تشکل ها 
زمان دادرسی دعاوی کار را به ۴۰ روز رساندیم و 
چندین سامانه مربوط به دعاوی و حوادث کار و 
قراردادها را در بستر مجازی ایجاد کردیم. وی با 
اشاره به اینکه  ما پنج تشکل کارگری و کارفرمایی 
و بازنشستگی در ذیل قانون کار داریم ادامه داد: 
شــامل انجمن های صنفی، مجمع نمایندگان 
کارگری و شوراهای اسلامی کار داریم و کانون های 
بازنشستگان تامین تامین اجتماعی و انجمن های 

صنفی کارفرمایی ذیل همین تشکل ها هستند.

هند تراشه هوش مصنوعی می سازد
شرکت اولا الکتریک که برای تولید اسکوتر برقی در 
هند مشهور است، وارد حوزه تولید سخت افزارهای 
هوش مصنوعی شده و از برنامه های خود برای توسعه 
خانواده ای از تراشه های هوش مصنوعی خبر داده 
است. به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از گیزموچاینا، 
این گامی در جهت بلندپروازی های هندوســتان 
برای ورود به حوزه در حال رشــد هوش مصنوعی 
است. نخستین مجموعه تراشه ها که قرار است در 
 Bodhi ۲۰۲۶ میلادی عرضه شوند شامل ۳ مدل
Ojas ،۱ و Sarv ۱ است. Bodhi۱ نخستین تراشه 
هوش مصنوعی طراحی و ساخته شده در هند برای 
استنتاج AI خواهد بود که آن را به یک رقیب بزرگ 
برای مدل های زبانی بزرگ تبدیل می کند. هدف اولا 
از ساخت Bodhi۱ بهبود بهره وری انرژی است که با 
توجه به نیاز روزافزون سیستم های هوش مصنوعی 

به برق، عاملی مهم به حساب می آید.
Ojas دومین تراشــه این شــرکت برای برطرف 
کردن نیازهای روز افزون به راه حل های برتر هوش 
مصنوعی ابداع می شود. این تراشه برای کاربرد در 
صنایع مختلف از خودروســازی و موبایل گرفته تا 
بخش اینترنت اشیا مناسب است. شرکت اولا تصمیم 
دارد در آینده تراشه مذکور را در خودروهای برقی 
اش برای مدیریت ویژگی هایی مانند بهبود شــارژ 
و سیستم های کمک راننده پیشرفته به کار گیرد. 
تراشه سوم شرکت هندی که Sarv۱ نام دارد یک 
سی پی یو ســرور همه منظوره مبتنی بر مجموعه 
دستورات شرکت Arm است که برای برطرف کردن 
نیازهای رایانش هوش مصنوعی در صنعت مرکز داده 
طراحی شده است. اولا در معرفی محصولات جدید 
خود به عملکرد خارق العاده و کارآمدی انرژی آنها در 
مقایسه با پردازنده های گرافیکی انویدیا اشاره کرد اما 
جالب آنکه پردازنده گرافیکی انویدیا که در مقایسه 
اشاره شــده بود، هنوز معرفی نشده و شرکت اشاره 
نکرده تراشه های مذکور در کجا ساخته می شوند. 
در هرحال این اقدام نشان دهنده تصمیم قاطعانه 
هندوستان برای شــرکت در مسابقه جهانی هوش 
مصنوعی اســت که هم اکنون آمریکا و چین آن را 

رهبری می کنند.

خبر

کل واگــذاری دارایی های 
مازاد ۱۲ بانــک دولتی و 
خصوصی شده در ۱۰ سال 
گذشته بیش از ۱۵۸ هزار و 
۶۷ میلیارد تومان بوده که 
۵۷ درصد آن یعنی ۹۱ هزار و ۵۷۵ میلیارد تومان 
ســهام غیر بانکی و ۴۳ درصد آن یعنی ۶۶ هزار و 

۴۹۲ میلیارد تومان اموال مازاد بوده است.
به گزارش تسنیم، وزارت امور اقصادی و دارایی با 
انتشار گزارشی اعلام کرد: بر اساس صدر ماده ۱۶ 
قانون رفع موانع تولید رقابــت پذیر و ارتقای نظام 
مالی کشــور کلیه بانک ها و موسســات اعتباری 
موظف شــده اند از تاریخ لازم الاجرا شدن قانون 
ظرف مدت سه سال نسبت به فروش اموال و سهام 

غیربانکی اقدام نمایند. 
از ســال ۱۳۹۴ تا پایان خرداد ماه سال ۱۴۰۳ کل 
واگذاری دارایی های مازاد ۱۲ بانک دولتی و خصوصی 
شده بیش از ۱۵۸ هزار و ۶۷ میلیارد تومان بوده که 
۵۷ درصد آن یعنی ۹۱ هــزار و ۵۷۵ میلیارد تومان 
سهام غیر بانکی  و ۴۳ درصد آن یعنی ۶۶ هزار و ۴۹۲ 

میلیارد تومان اموال مازاد بوده است.
بر این اساس در دو سال و ۶ ماه منتهی به اول تیر ماه 
امسال در مجموع ۱۰۳ هزار و ۲۱۶ میلیارد تومان 
از سهام و اموال مازاد بانک ها واگذار شده است؛ این 
در حالی است که از ســال ۱۳۹۴ تا پایان شهریور 
ماه ســال ۱۴۰۰، ۵۴ هزار و ۸۵۱ میلیارد تومان از 

اموال مازاد و ســهام غیربانکی این بانک ها واگذار 
شده است.

لازم به توضیح است در قوانین بودجه سالیان اخیر 
شامل بند )ز( تبصره )۱۸( قانون بودجه سال ۱۴۰۰، 
بند )د( تبصره )۴( قانون بودجه سال ۱۴۰۱، بند )ز( 
تبصره )۲( قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشور و 
ماده )۱۲( قانون تامین مالی تولید و زیر ساخت ها 
مصوب۱۴۰۲/۱۲/۲۲ مجلس شــورای اســلامی 
احکام مندرج در مواد )۱۶( و )۱۷( قانون رفع موانع 
تولید برای فروش دارایی های مازاد بانک ها، به ویژه 

اعمال مجازات های مندرج در مــاده )۱۷( قانون 
مذکور تحت الشــعاع قرارگرفته است و به بانک ها 
اجازه داده شده است تا از منابع حاصل از واگذاری 
دارایی های مــازاد در طرح هــا و پروژه های بزرگ 

زیربنایی مشارکت نمایند.
کل افزایش سرمایه بانک های تحت مدیریت وزارت 
امور اقتصادی و دارایی در دولت ســیزدهم )سال 
۱۴۰۰ تــا ۱۴۰۳(، حــدود ۲۷۹ همــت بوده که 
حاکی از ۱۲۳ درصد افزایش نسبت به پایان دولت 
دوازدهم )پایان سال ۱۳۹۹( است. از مجموع ۲۷۹ 

همت افزایش سرمایه بانک های تحت مدیریت وزارت 
در دولت سیزدهم، به ترتیب ۴۷ همت )۱۷ درصد 
درصد(، ۹۸ همت )۳۵ درصــد(، ۱۳۰ همت )۴۷ 
درصد( و ۴ همت )کمتر از یک درصد( در سال های 

۱۴۰۰، ۱۴۰۱، ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ انجام شده است.
از ۲۷۹ همت افزایش ســرمایه، حدود ۴۲ همت از 
محل تجدید ارزیابی دارایی ها )۱۵ درصد( و مابقی، 
سرمایه باکیفیت بوده اســت. لازم به ذکر است در 
ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۳ هیچ افزایش سرمایه ای 
از محل تجدید ارزیابــی دارایی ها در بانک های تحت 
مدیریت وزارت انجام نشــده و در سال ۱۴۰۲ نیز 
تنها ۶ درصد از ۱۳۰ همت افزایش سرمایه، از محل 

تجدید ارزیابی دارایی ها بوده است.
خاطر نشان می سازد براساس جزء )۱-۳( بند )الف( 
ماده )۸( قانون برنامه پنج ســاله هفتم پیشــرفت 
جمهوری اســلامی ایران، »وزیر امــور اقتصادی 
و دارایی و رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور 
مکلفند ظرف یک ماه از لازم الاجرا شدن این قانون، 
برنامه افزایش سرمایه بانک های دولتی و چگونگی 
تأمین منابع مورد نیاز بــرای اجرای برنامه مذکور 
را تهیه نموده و به تصویب هیأت وزیران برسانند.« 
بر همین اســاس و با عنایت به تصویب صورت های 
مالی کلیــه بانک های دولتی منتهی به اســفند ماه 
۱۴۰۲ و مشــخص شدن نســبت کفایت سرمایه 
بانک های مذکور، در نظر اســت تــا برنامه افزایش 
سرمایه بانک های دولتی باتوجه به کسری سرمایه هر 
بانک تدوین و جهت سیر مراحل تصویب، به هیأت 

محترم وزیران ارسال شود.

سرمایه بانک های دولتی به 279 هزار میلیارد تومان رسید

رشد واگذاری دارایی های شبکه بانکی 

تالارمبادلاتارزتوافقیافتتاحمیشود
کشف قیمت ارز به صورت حراج

رئیس کل بانک مرکزی گفت ایــن بانک با هدف 
افزایش شفافیت، کارآمدی و پایداری بازار ارز کشور، 
نیمه اول شــهریورماه "تالار مبادلات ارز توافقی" 
را در مرکز مبادله ارز و طلای ایــران راه اندازی و از 
"ســامانه بومی این مبــادلات" رونمایی می کند. 
به گزارش تســنیم به نقل از روابط عمومی بانک 
مرکزی، محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی 
تصریح کرد: با راه اندازی تالار مبادلات ارز توافقی، 
امکان معاملات بین واردکنندگان و صادرکنندگان 
مشمول ارز اشــخاص در یک "بســته معاملاتی 
یکپارچه" جهت معاملــه ارز و پروانه صادراتی به 
صورت توام با ضمانت بانک های عامل ایجاد می شود. 
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه با اشاره به ویژگی 
های تالار مبادلات ارز توافقــی تاکید کرد: در این 
بازار، "کشــف قیمت بصورت حراج و نقد" صورت 
می گیرد و انتظار می  رود با انتقال تدریجی و برنامه 
ریزی شده معاملات ارزی کشــور به تالار مبادله 
ارز توافقی مرکز مبادله ارز و طلای ایران، استفاده 
از سایر ابزارهای معاملاتی بازار ارز نیز توسعه یابد. 
گفتنی است بر اساس سیاست بانک مرکزی، تدوین 
راهبردها، تنظیم گری و نظارت بر عهده بانک مرکزی 
بوده و مرکز مبادله ارز و طلای ایران به عنوان بازوی 
اجرایی، عملیات بازار ارز و اجرای معاملات را تحت 

نظارت بانک مرکزی انجام می دهد.

ایکس در برزیل تعطیل می شود
پلتفرم ایکس اعلام کرد فعالیت هایش در برزیل را به 
دلیل دستور سانسور از سوی الکساندر دی مورائس 
قاضی این کشور به سرعت متوقف می کند. ایلان 
ماســک مالک این شــبکه اجتماعی مدعی است 
مورائس به طور مخفیانه یکی از نمایندگان حقوقی 
شــرکت در این کشــور را تهدید کرده درصورتی 
که از دســتور قانونی برای حذف برخــی محتوا از 
پلتفرم پیروی نکند، وی را دســتگیر می کند. این 
شبکه اجتماعی تصاویر اسنادی را منتشر کرد که 
توسط مورائس امضا شده بود و طبق آن اگر پلتفرم 
از دستورات وی پیروی نکند با جریمه روزانه معادل 
۳۶۳۵ دلار و حکم دستگیری نماینده اش در این 
کشور روبرو خواهد شد. ایکس در این باره اعلام کرد: 
برای حفاظت از ایمنی کارمندان مان تصمیم گرفتیم 

تا فعالیت در برزیل را به سرعت متوقف کنیم.
البته سرویس های ایکس برای مردم برزیل همچنان 
فعال باقی می ماند. دادگاه عالی برزیل که مورائس 
نیز قاضی آن است، به رویترز اعلام کرده در این باره 
صحبت نمی کند و صحت اســناد انتشار یافته در 
ایکس را تایید یا نفی نمی کند. در اوایل سال جاری 
مورائس به ایکس دســتور داد برخی حساب های 
کاربری را مسدود کند. همچنین پس از آنکه ماسک 
در اوایل سال جاری میلادی اعلام کرد حساب های 
کاربری که مورائس قبلا دستور مسدود سازی آنها را 
داده بود، دوباره فعال می کند این قاضی تحقیقاتی 
درباره مالک پلتفرم را آغاز کرد. ماسک در پستی در 
شبکه اجتماعی ایکس مورائس را ننگ مطلق برای 
عدالت نامید و اعلام کرد شرکت او قادر به موافقت 
از دســتور این قاضی برای سانســور پنهان و ارائه 

اطلاعات خصوصی بر حسب درخواست نیست.

رکوردی دیگر از بیت کوین
فعالیت فــروش ماینرهــا افزایش یافــت، زیرا 
بیت کوین برای مدت کوتاهی بــه ۴۹ هزار دلار 
نزول کرد و تقریبا ۲۲ میلیــون دلار ضرر روزانه 
متحمل شــد. به گزارش ایسنا، هش ریت شبکه 
بیت کوین در اوایل این هفته بــه دنبال افزایش 
فروش از سوی نهادهای اســتخراج کوچکتر به 
بالاترین حد خود رسید و در همین زمان، قیمت 
هش ماینر به پایین ترین سطح سقوط کرده است.

بر اســاس گــزارش کریپتو کوانــت، هش ریت 
بیت کوین در حال حاضــر در ۶۲۷ اگزاهش در 
ثانیه )EH/s( قرار دارد که نشان دهنده بهبود قابل 
توجهی از کاهش ۸.۵ درصدی در ماه جولای است. 
این افزایش زمانی رخ داد که بیت کوین تلاش کرد 
تا بالای ۵۸ هزار دلار باقی بماند و در سطحی ۲۰ 
درصد کمتر از بالاترین قیمت خود یعنی ۷۳ هزار 
دلار معامله می شود. کریپتو نوشت، افزایش نرخ 
هش برای ماینرها دشــوارتر است زیرا استخراج 
هر بلوک سخت تر و رقابتی تر می شود و به قدرت 
محاسباتی بیشتر و افزایش هزینه های انرژی نیاز 
دارد. با این حال، چنین اتفاقی همچنین به معنای 

امنیت بالا برای بزرگترین بلاک چین است.
مجموع ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتال در 
حال حاضر ۲.۰۹ تریلیون دلار برآورد می شود که 
این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۶۴ درصد بیشتر شده 
است. در حال حاضر ۵۶.۲۵ درصد کل بازار ارزهای 
دیجیتال در اختیار بیت کوین است که ۰.۰۷ درصد 

کاهش روزانه را ثبت کرده است.
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با گســترش فناوری امروزه دسترسی به شبکه 
پایدار و پر سرعت امری مهم برای مردم محسوب 
می شود و تســریع پروژه فیبرنوری در مدت سه 
سال گذشته سبب شــده ۴۰ درصد خانوارهای 
شهری به فیبرنوری و ســرعت تا ۱۰۰۰ مگابیت 
بر ثانیه دست یابند. به گزارش ایسنا، فیبرنوری یا 
تار نوری، رشته های بلند و نازکی از ماده ای شفاف 
مانند شیشه یا پلاستیک هستند که به اندازه قطر 
موی انسان است. این رشــته ها در بسته هایی به 
نام کابل های نوری مرتب شــده اند و برای انتقال 
سیگنال های نور در فواصل طولانی، باید از آن ها 

استفاده کرد.
با فیبرنوری می توان داده هایی مانند تصویر، صوت 
و غیره  را به راحتی با پهنای باند بالا تا ۱۰ گیگابیت 
بر ثانیه و بالاتر انتقال داد. امــروزه فیبرنوری به 
دلیل پهنای باند وسیع تر در مقایسه با کابل های 

مسی، و تاخیر کمتر در مقایسه با مخابرات ماهواره 
ای از مهمترین ابزار انتقال اطلاعات محســوب 

می شود.
بر این اساس، ارزانتر، نازک تر، ظرفیت بالا، تضعیف 
ناچیز، ســیگنال های نوری، مصرف برق پایین، 
سیگنال های دیجیتال، غیر اشــتعال زا، سبک 
وزن و انعطاف پذیر بودن برخی از مزایی اســت 
که فیبرنوری در مقایسه با سیم های مسی دارد. 
در مدت سه سال گذشــته اقدام مهمی بر تحقق 
و توسعه فیبرنوری به عنوان راه حلی برای برون 
رفت از شــرایط نامناسب اینترنت شــد. پروژه 
فیبرنوری منازل، کســب و کارها ذیــل یکی از 
تکالیف وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در 
دولت سیزدهم محســوب و وزارتخانه مذکور در 
این پــروژه مکلف به ایجاد ۲۰ میلیون پوشــش 

فیبرنوری در سراسر کشور شد.

به دلیل تأکیدهای مســئولان در مدت سه سال 
گذشته بسیاری از کاربران این فناوری را دریافت 
و تحت پوشــش آن قرار گرفته اند توانسته اند به 
ســرعت تا۱۰۰۰ مگابیت بر ثانیه هم دست پیدا 
کنند مســئله ای که بارها از سوی وزیر ارتباطات 
به اشاره شــد که هیچ تکنولوژی حتی اینترنت 
ماهواره ای نمی تواند جای ارتباطات پرســرعت 

فیبرنوری را بگیرد.
به گونه ای که با تســریع یافتن انجام این پروژه، 
کار در ۶۰۰ شــهر آغاز و در ۳۰۰ شهر تمام شده 
و درحال حاضر حدود ۴۰۰ تیم در این شــهرها 
در حال فعالیت هســتند و ۴۰ درصد خانوارهای 
شهری به این فناوری دسترسی دارند و پیش بینی 
می شود تا پایان ســال جاری ۱۴ میلیون خانوار 

تحت پوشش فیبرنوری قرار بگیرند.
درواقع با فعالیت گسترده و فشرده ای که در طرح 

فیبرنوری منازل و کسب و کارها در دولت سیزدهم 
در دست اجرا قرار گرفت، در دو سال گذشته بیش 
از ۱۰ برابر قبل در شــهرها فیبرکشی و به اندازه 
هشت سال دولت پیشین به مشترکان فیبرنوری 

اضافه شده است.
حال با توجه به اهمیت این پروژه مسئولان از جمله 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات معتقد است باید 
شرایطی ایجاد شــود که مردم نیز به اهمیت این 
پروژه پی  ببرند و نسبت به آن حس پیدا کنند که 
این امر نیازمند آن است که در سطح استان یک 
عزمی ایجاد و با همراهی اپراتور مربوطه بازاریابی 

خانه به خانه و محله به محله آغاز شود.
او همچنین تأکید کرد پس از ایجاد پوشش منتظر 
درخواســت مردم کنند و حتی بــه عنوان هدیه 
دولت اپراتورهای فیبرنوری منازل مردم را رایگان 

به فیبرنوری متصل کنند.

رییس پارک علم و فناوری خراسان رضوی گفت: 
توانمندی شــرکت های دانش بنیــان مجموعه 
این پارک به قدری زیاد اســت که امکان ساخت 

پالایشگاه بومی را ایجاد کرده است.
علی اسماعیلی افزود: اکنون یک پالایشگاه کوچک 
در تربت حیدریه توسط یکی از شرکت های پارک 
در حال ساخت اســت و این از دانش فنی زیاد در 
پارک علم و فناوری خراسان رضوی به عنوان قطب 

فناوری انرژی کشور نشان دارد.
وی با اشاره به این که پارک علم و فناوری خراسان 
رضوی قدمتــی ۲۲ ســاله دارد و در این مدت، 

توانسته فناوری های مختلفی را توسعه دهد ادامه 
داد: در طول این سالها، محصولات متنوعی توسط 
شرکت های پارک علم و فناوری خراسان رضوی 
ایجاد و به بازار ارایه شــده اســت و از سوی دیگر 
مشاوران بسیار خوبی در پارک حضور دارند که به 
دلیل شناخت لازم از حوزه انرژی کشور توانسته 
اند شــرکت های فعال در این زمینه را در عرصه 

تولید و ساخت نیازهای این بازار راهنمایی کنند.
رییس پارک علم و فناوری خراسان رضوی گفت: 
هفته گذشــته ســومین رویداد انجمن خبرگی 
زنجیره تامین کالای صنعت پتروشیمی با موضوع 

شناســایی و ارزیابی تأمین کنندگان داخلی و با 
هدف دستیابی و توسعه بازار در این پارک برگزار 
شد زیرا اقتصاد شرکت های دانش بنیان در گرو 
فروش محصولات تخصصی است و همچنین این 
پارک توان تامین نیازهای شرکت های پتروشیمی 

را نیز دارد.
اسماعیلی افزود: وجود پالایشــگاه خانگیران در 
خراسان رضوی موجب شد تا در سال های گذشته 
مدیران این پالایشــگاه از شرکت های مستقر در 
پارک حمایت های ویژه ای کنند ولی نکته ای که 
باید به آن توجه داشت، میزان ریسک پذیری سایر 

مسوولان است تا این امکان، به کمک شرکت های 
دانش بنیان و فناور قرار گیرد و این ظرفیت را در 
اختیار این شــرکت ها برای بیان توانمندی آنان 
قرار دهد از این رو ساخت انواع تجهیزات مختلف 
از جمله کمپرســورها و پمپ های مــورد نیاز در 
حوزه انرژی در دســتور کار شرکتهای این پارک 

قرار گرفت.
وی اضافه کرد:با توجــه به این که دولت گام های 
بسیاری به سمت ایجاد پالایشگاه های برون مرزی 
در کشورهای دیگر برداشته است این پارک در این 

موضوع نیز می تواند نقش آفرین باشد.

 سیدستار هاشمی در نخســتین روز بررسی صلاحیت 
کابینه پیشنهادی دولت چهاردهم، پس از ارائه نظرهای 
مخالف و موافق نمایندگان مجلس درباره برنامه کلی خود 
در حوزه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات بر موضوعاتی از 
جمله توسعه شبکه ملی اطلاعات، دولت هوشمند، هوش 
مصنوعی و آسیب های استفاده از فیلترشکن تأکید کرد.

به گزارش ایسنا، هفته گذشته سیدستار هاشمی به عنوان 
وزیر پیشنهادی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات از 
سوی رئیس جمهور به مجلس شورای اسلامی معرفی 
شد. وی در سال ۱۳۵۵ در یاسوج متولد و تحصیلات خود 
را در رشته هوش مصنوعی از دانشگاه موناش استرالیا 
و دانشــگاه علم و صنعت ایران به پایان رسانده است. با 
گذشــت دو روز از معرفی وی، او سیاست ها، برنامه ها 
و اقدامات کلان پیشــنهادی خود را ارائــه کرد که در 
سرفصل های آن، توسعه ارتباطات و شبکه ملی اطلاعات، 
توسعه دولت هوشــمند و کاربردی سازی فناوری های 
نوین )مانند هوش مصنوعی( در صنایع مختلف، توسعه 
اقتصاد دیجیتال، حمایت از توســعه محتوا و خدمات 
محتوایی در فضای مجازی، توســعه صنعت فضایی و 

توسعه پست هوشمند مطرح شده است.
در این راستا روز گذشــته پس از حضور رئیس جمهور 
در مجلس شورای اسلامی، نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در نخســتین روز از بررسی صلاحیت کابینه 
پیشنهادی دولت چهاردهم، به بررسی صلاحیت وزیر 
پیشــنهادی ارتباطات و فناوری اطلاعات پرداختند و 
مخالفان و موافقان وی اظهار نظــر کردند و پس از آن 

ستار هاشمی به ارائه توضیحاتی درباره برنامه های خود 
پرداخت.   وزیر پیشنهادی ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در ابتدای صحبت های خود به حکمرانی فضای ممجازی 
اشاره و تأکید کرد: بی گمان یکی از وزارتخانه هایی که 
می تواند در این راستا پیشرفت کشور را تضمین کند، 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات است. طبق گفته وی 
توسعه ارتباطات و شبکه ملی اطلاعات یکی از مسائلی 
است در صورت اعتماد نمایندگان مجلس به او در دستور 
کار قرار خواهد گرفت. هاشمی همچنین تصریح کرد 
اگرچه ما توسعه هایی را در کشور با استفاده از ظرفیت 
پهباد به همراه داشته ایم اما این ناترازی بین زیرساخت 
ارتباطی همراه و ثابت بایستی جبران شود که این مهم 
می تواند کمک بکند عدالت ارتباطی را در کشور شاهد 
باشیم. توسعه زیرساخت های ارتباطی به روستاها مهم 
اســت که بنده بر خود تکلیفی دارم که به صورت ویژه 
دنبال کنم؛ چرا که برآمده از همین مناطق محروم هستم.
امروزه دسترســی آســان و ســریع به اطلاعات برای 
سازمان های دولتی اهمیت دارد، از این رو در این زمینه 
سرمایه گذاری بسیاری می شود بنابراین اهداف دولت 
هوشمند کمک به دولت اســت تا کارها را ساده کند و 
شهروندان به راحتی، در کمترین زمان و بدون معطلی 

و مراجعه های حضوری کارهای خود را پیگیری کنند.
بنابراین هاشمی در ادامه صحبت هایش به بحث دولت 
هوشمند و کاربردی ســازی هوش مصنوعی در صنایع 
اشاره و تصریح کرد تلاشــش این خواهد بود که همه 
رفت و آمدهای غیرضروری را از زندگی مردم کنار بذارد. 

وی درباره هوش مصنوعی و برخــورد با آن توضیح داد 
که اشــتغال هوش مصنوعی البته مثبت است اما نگاه 
فعال، نگاه موثــر به هوش مصنوعی اســت که یکی از 
محورهایی است که در کشور ان شاءالله به صورت جدی 
دنبال خواهد کــرد.   وی همچنین رضایتمندی مردم 
از خدمات پســت با محوریت هوش مصنوعی و بهینه 
سازی فرایندها را از دیگر برنامه های خود عنوان و اظهار 
کرد: امیدواریم با استفاده از خدمات سکویی و مشارکت 
بخش خصوصی و تعامل با شرکت های بین المللی پستی 
و حمل و نقل دنبال کنیم. از ســوی دیگر فیلترشکن  و 
وی پی ان ها در حالی سد فیلترینگ را قابل نفوذ می کنند 
که در مقابل، خطر مســائل امنیتی فراگیر شدن این 
اپلیکیشــن ها، مشکل ســاز و کاربران برای استفاده از 
سایت های فیلترشده، بدون آگاهی کافی، به دانلود و نصب 
اپلیکیشن هایی اقدام می کنند که بیش تر از فیلترشکن 
بودن، با هدف سوءاستفاده و دسترسی به اطلاعات و وارد 

کردن انواع بدافزار به گوشی افراد طراحی شده اند.
مسئله ای که نمایندگان مجلس روز گذشته به آن اشاره 
کردند و وزیر ارتباطات پیشــنهادی دربــاره آن گفت 
استفاده از فیلترکشن در فضای مجازی آسیب های جدی 
به همراه داشته است از جمله آن افزایش هزینه به سبد 
هزینه خانوار است. همچنین بسیاری از حملات سایبری 
از طریق فیلترشکن هایی است که به صورت غیرمجاز 

روی گوشی ها نصب می شود.
وی افزود: باورم این است که نتوانســته ایم با ابزارهای 
موجود دغدغه های رهبر معظم انقلاب را پاسخ دهیم. 

همان طور که مقام معظم رهبری فرمود فضای مجازی 
به اندازه انقلاب اسلامی اهمیت دارد پس بر خود تکلیف 
می دانیم با استفاده از فناوری ها به دغدغه های مردم پاسخ 
داده تا از فرصت های فضای مجازی حداکثر اســتفاده 
شود و آسیب های استفاده از فضای مجازی را به حداقل 
برسانیم. هاشمی معتقد است که فضای مجازی با قاعده 
داشته باشیم لذا دسترسی ها را ذیل سیاست های کلی 
نظام تعریف می کنیم؛ درست است که وزرات ارتباطات 
مجری سیاست های فضای مجازی و شورای امنیت ملی 
است اما باور داریم که می توان به عنوان بازوی مشورتی 
تحلیل های کارشناسی را ارائه داده و با نگاه اجماع سازی 

و اقناع سازی جلو رویم.
با توجه به وعده های رییس جمهــور باید ارزیابی روند 
گذشته برای تحقق اهداف فراهم شود بنابراین باور دارم 
اصلاح شیوه مدیریت فضای مجازی در چارچوب قوانین 
و مقررات و با درنظرگرفتن مسائل کشور از طریق اجماع 
و وفاق ملی و مصوبات شوراها و ساختارها و ذیل سیاست 

های رهبری ممکن و مقدور است.
وزیر پیشنهادی ارتباطات و فناوری اطلاعات در پایان 
صحبت های خود حمایت از سکوها، محتواها و خدمات 
داخلی را از برنامه های خود دانست و تأکید کرد متعهد 
است که اگر مجلس اعتماد کند، بدون هیچ وابستگی به 
فرد و گروهی و تنها در خدمت دولت وفاق ملی مدافع 
منافع ملی ایران باشد و با رعایت اصول عدالت و انصاف 
نسبت به وظایف محوله پاسخگو باشد و وزارتش ادامه 

وزرات هیچ کسی نباشد.

چنددرصدخانوارهایشهریبهفیبرنوریمتصلشدهاند؟

پارکعلموفناوریخراسانرضویتوانساختپالایشگاهبومیرادارد

وزیرپیشنهادیارتباطاتدردفاعازبرنامههایخودچهگفت؟

گروهاقتصادایرانوجهان
Newskasbokar@gmail.com
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ضرورت ساماندهی خانه های خالی
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

نرخ پایین مالیات بر خانه هــای خالی از دیگر 
موانعی است که سبب شده تا شاهد این تعداد 
خانه خالی در کشور باشــیم. بر همین اساس 
پیشنهاد می شود که قانون مالیات بر خانه خالی 
اصلاح شده تا با افزایش مالیات ها در این بخش 
شاهد بازدارندگی هر چه بیشتر باشیم. بنابراین 
از هر زاویه که به موضوع ساماندهی خانه های 
خالی نگاه شود، ظرفیت خوبی برای حل معضل 

مسکن دارند.
اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی نیازمند 
زیرساخت مورد نیاز همچون سامانه املاک و 
اسکان اســت. بنابراین تا زمانی که این سامانه 
کامل نشود، وضعیت سکونت افراد و مالکیت  
آن ها مشــخص نخواهد بود و قانــون مالیات 
بر خانه  های  خالی نیز امکان اجرا  نخواهد داشت.

عملًا قانون مالیات بر خانه هــای خالی هنوز 
اجرایی نشــده است. ســایر ابزارهای مالیاتی 
همچون مالیات بر عایدی سرمایه اگر تصویب 
و با نرخ های بالا و معافیت کم اجرایی شــود تا 
سال بعد می توان امیدوار بود بازار مسکن ثبات 
را تجربه کند. اما اگر عرضه مسکن زیاد نشود 
و تقاضای سوداگرانه نیز کنترل نشود، افزایش 

قیمت مسکن می تواند ادامه دار باشد. 
به علت وجود برخــی چالش هــا مانند عدم 
همکاری تعدادی از ارگان ها بخصوص سازمان 
ثبت اسناد و املاک کشور، ســامانه املاک و 
اسکان تاکنون تکمیل نشــده است. مانع مهم 
دیگر در اجرا نشــدن قانون ابلاغی ۱۶۹ مکرر 
تبصره ۷، وجود املاک قولنامه در کشور بوده 
است. قراردادهای قولنامه ای به علت آنکه دستی 
نگارش می شوند، حاکمیت اطلاعات زیادی از 
آن ها ندارد. البته شــرکت های خدمات رسانی 
از قبیل توانیــر، ســازمان آب و فاضلاب و گاز 
اطلاعات خوبی دارند، اما اطلاعات آن ها نواقصی 
نیز به همراه دارد. به بیان دیگر، شــرکت های 
مذکور موظف هستند به خانه های قولنامه ای 

نیز خدمات ارائه کنند.«

رئیس هیئت مدیره اتحادیــه مرغداران میهن 
گفت: از ابتدای مرداد ۵ هزارتن تخم مرغ با نرخ 
۵۵ هزارتومان از مرغداران خرید تضمینی شده 

است.
حمیدرضا کاشــانی گفت: بنابر آمــار از ابتدای 
مــرداد تاکنــون ۵ هزارتــن تخم مرغ بــا نرخ 
۵۵هزارتومان در راستای تنظیم بازار از مرغداران 
خریداری شده است. به گفته او، برآوردها حاکی 
از آن است که خرید تضمینی تخم مرغ تا پایان 
مرداد به ۷ هزارتن برســد، البته در صورت نیاز 
هفته نخســت شــهریورماه هم خرید خواهیم 

داشت.
کاشــانی نرخ کنونــی هرکیلــو تخم مرغ درب 
مرغــداری را ۴۸ تــا ۴۹ هزارتومــان اعــلام 
کرد و افزود: بــا توجه به افزایــش هزینه های 
تولیــد، قیمــت منطقــی هرکیلــو تخم مرغ 

درب مرغــداری ۵۷ هــزار و ۵۰۰ تومــان و 
مصــرف کننــده ۶۷ هزارتومان اســت، اما با 
متعادل شــدن بازار، قیمــت هرکیلو تخم مرغ 
 برای مصرف کننــده به ۵۸ تــا ۵۹ هزارتومان

 رسیده است.
او با بیان اینکه ماهانه ۱۲ تا ۱۳ هزارتن تخم مرغ 
به بازارهای هدف صادر می شود، گفت: برآوردها 
حاکی از آن است که صادرات تخم مرغ تا پایان 
مرداد به ۶۰ هزارتن برســد. گفتنی اســت که 
تاکنون ۵۸ هزارتن تخم مرغ به ارزش حدود ۶۰ 

میلیون دلار به بازارهای هدف صادر شده است.
رئیس هیئت مدیره اتحادیــه مرغداران میهن 
گفت: بنابــر آمار امســال صــادرات تخم مرغ 
مشابه ســال قبل بوده و کماکان انتظار می رود 
 که صادرات تخم مــرغ تا پایان ســال ۳ درصد

 افزایش یابد.

رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی گفت: بنابر 
آمار سالانه ۱۰ تا ۱۵ درصد محصولات کشاورزی به 
بازار های هدف صادر می شود. رضا نورانی گفت: مصوبه 
الگوی کشت در خصوص محصولات زراعی و جالیزی 
قابل اجرا است و در خصوص باغات به سهولت قابل اجرا 
نیست چراکه از احداث باغات قابل بهره بردار حداقل 

یک دهه گذشته است.
به گفته او، اجرای مصوبه الگوی کشــت محصولات 
زراعی و جالیزی طی برنامه مدون امکان پذیراست، اما 
این مصوبه طی برنامه بلندمدت در حوزه باغات به ثمر 
می رسد. نورانی ادامه داد: فائو بارها اعلام کرده است 
که جمهوری اسلامی از پتانسیل های بالایی در بحث 
تولید محصولات کشاورزی و غذایی برخوردار است 
به طوریکه علاوه بر محصولات تولیدی خود قادر به 

تامین کشورهای حوزه خلیج فارس است.
رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی با اشاره به 
هدررفت ضایعات بخش کشــاورزی افزود: براساس 
اعلام فائــو ۳۵ درصد تولید در بحث مــواد غذایی و 
محصولات کشاورزی هدر می رود که اگر به درستی 
مدیریت شود، به یکی از کشــورهای مقتدر در دنیا 

تبدیل می شود یا  با استفاده از مشکلات محدودیت 
آبی و خشکســالی، امکان افزایش ۲ برابری تولید با 

اصلاح الگوی کشت وجود دارد.
به گفته او، اگر قرار است صادرات محصولات کشاورزی 
افزایش یابــد،  موانع و محدودیت ها باید برداشــته 
شودچرا که به ســبب محدودیت و ممنوعیت ها  در 

آینده نزدیک نمی توان صادرات را توسعه داد.
نورانی با بیان اینکه سالانه ۱۲۰میلیون تن محصولات 
کشاورزی با احتساب صنایع غذایی تولید می شود، 
افزود: بنابر آمار سالانه ۸۰ تا ۹۰ میلیون تن محصولات 
کشاورزی در کشور وجود دارد، درحالیکه از پتانسیل 
تولید ۲۰۰ میلیون تن محصولات مختلف کشاورزی 

برخوردار هستیم.
رئیس اتحادیه محصولات کشاورزی درباره آخرین 
وضعیت صادرات محصولات کشاورزی گفت: بنابر 
آمار ســالانه ۱۰ تا ۱۵  محصولات کشاورزی صادر 
می شود که با کاهش ضایعات ۳۵ درصدی ضایعات 
از مزرعه تا سفره، رقم قابل توجهی به صادرات اضافه 
می شود. براین اساس با استفاده بهینه از مباحث تولید  

شاهد جهش و رونق صادرات خواهیم بود.

به گفته رئیس پیشــین اتحادیه نان های فانتزی 
تهران قطعی ناگهانی برق در نانوایی ها سبب ترش 
شدن خمیر می شود و چاره ای جز دور ریختن آن 
نیســت این اتفاق علاوه بر اینکه سرمایه کشور را 
هدر می دهد در ادامه به کاهش سهمیه آرد نانوایان 

می انجامد.
محمدجواد کرمی، رئیس پیشین اتحادیه نان های 
فانتزی تهران در پاســخ به پرســش ایلنا درباره 
پیامدهای قطعی مستمر برق در واحدهای نانوایی 
توضیح داد: زمانی که به آرد آب و خمیر مایه افزوده 
می شــود امکان نگهداری آن از بین می رود و باید 
حتما پخته و به نان تبدیل شود بنابراین وقتی خمیر 
داخل دستگاه خمیرگیر است باید برش بخورد و 
وارد مرحله پخت شود اما با قطع برق دیگر امکان 
تبدیل خمیر به نان وجود ندارد چون خمیر ترش 
می شود و باید دور ریخته شود و مانند گندم و آرد 

نیست که بتوان آن را تا مدت ها نگه داشت.
وی افزود: دورریز خمیــر در حالی اتفاق می افتد 
که دولت اکنون هر کیلو گندم را ۱۷۵۰۰ تومان 
از کشــاورز می خرد و آرد حاصل از این گندم را با 
احتســاب یارانه ای قابل توجه به نانوایان می دهد. 
مشاور آرد و نان اتاق اصناف ایران ادامه داد: مشکل 
دیگر آن اســت که به نانوایی هــا در ازای نانی که 
می فروشند آرد داده می شود و وقتی خمیر به نان 
تبدیل و فروخته نشده باشد و در دستگاه کارتخوان 
کارتی کشیده نشده باشــد با این برآورد که آرد 
مصرف نشــده ســهمیه آرد نانوایی کاهش پیدا 

می کند.
کرمی خاطرنشان کرد: در حال حاضر نانوایی های 
کشور قطعی یک تا سه ســاعته برق را در هر روز 
متحمل می شوند در حالی که این قطعی زمان بندی 
شده هم نیســت بنابراین تقاضا صنف نانوایان از 
وزارت نیرو این است که همانند واحدهای صنعتی 
برای واحدهای نانوایی نیز ساعت های از پیش اعلام 

شــده  قطعی برق تعیین کنند تا دیگر هدررفت 
خمیر اتفاق نیفتاد این هدررفــت در حالی اتفاق 
می افتد که در کشور ما حدود ۹۰هزار نانوایی وجود 
دارد و قطعی برق این نانوایی ها تابع منازل مسکونی 
مستقر در منطقه ای است که مغازه نانوایی در آن 

قرار گرفته است.
وی اظهار کرد: دولت همچنین می تواند نانوایی ها 
را به موتور برق تجهیز کند و این موتورها را با در نظر 

گرفتن تسهیلاتی در اختیار نانواها قرار دهد.
کرمی در پاسخ به اینکه در شرایط قطعی مستمر 
برق تسهیلی برای نانوایان در نانینو تعریف شده یا 
نه گفت: در کل ســامانه مدیریت هوشمند نان یا 
همان نانینو شرایط را برای دولت، مردم و نانوایان 
بهتر نکرده و چالش زا هم بوده اســت و حتی در 
راه اندازی این سامانه افزایش تقاضای مردم برای 
نان در مناســبات مذهبی به منظور تهیه نذورات 

پیش بینی نشده است.
مشــاور آرد و نان اتاق اصناف ایران تصریح کرد: 
راه اندازی نانینو حدود ۷۰۰ میلیارد تومان خرج به 
گردن دولت انداخت در حالی که پیش از راه اندازی 
این سامانه نانوایان با آردی که از دولت می گرفتند 
نان موردنیاز مردم را تامین می کردند اما اکنون هم 
دولت آرد بیشتری به نانوایی ها می دهد و هم یارانه 

بیشتری پرداخت می کند. 
وی اضافه کرد: مشــکل دیگری که بــا راه اندازی 
نانینو به وجود آمده این اســت کــه نانوایان را به 
همکاری با یک بانک محدود کــرده و اکنون کل 
درآمد نانوایان به این بانک واریز می شود در حالی 
که پیش از این نانوایان این آزادی را داشــتند که 
دستگاه کارتخوان خود را از هر بانکی که خدمات 
بهتری به آنها ارائه می دهد بگیرنــد، اکنون این 
حجم از نقدینگی نانوایان در حالی به بانک ســپه 
 سرازیر می شود که این بانک هیچ خدمت ویژه ای

 به نانوایان نمی دهد.

ســد های پنجگانه تهران در حــال حاضر مجموعــا ۵۹۸ میلیون 
مترمکعب موجودی آب دارند که معادل ۳۲ درصد پرشدگی است. 
بر اساس آخرین آمار از شاخص منابع آبی کشور تا ۲۷ مرداد، حجم 
آب ورودی به ســد ها در ســال آبی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ نسبت به سال 
آبی گذشته رشد ۶ درصدی داشــته و از ۳۸ میلیارد و ۱۸۰ میلیون 
مترمکعب در سال قبل، به ۴۰ میلیارد و ۵۶۰ میلیون مترمکعب در 

سال آبی جاری رسیده است.
این گزارش نشان می دهد که خروجی سد ها از ۳۲ میلیارد و ۶۵۰ 
میلیون مترمکعب در سال گذشــته به ۳۴ میلیارد و ۸۲۰ میلیون 
مترمکعب رسیده که افزایش ۷ درصدی استفاده از آب های سطحی 

برای تأمین آب در مصارف مختلف شرب و کشــاورزی و... را نشان 
می دهد.

در مجموع نیز موجودی فعلی مخازن ســد های کشــور با رشد ۱۱ 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشــته به ۲۷ میلیارد و ۷۷۰ 
میلیون متر مکعب رسیده است؛ این در حالی است که سال گذشته 
در زمان مشابه موجودی سد ها ۲۵.۱۰ میلیارد مترمکعب بود. با این 
آمار و ارقام، در آستانه پایان دومین ماه از گرمترین فصل سال به نصف 

رسیده و موجودی سد ها ۵۳ درصد ثبت شده است.
در ادامه وضعیت پرشدگی برخی از سد های مهم کشور قابل مشاهده 
است که در مهمترین آنها شاخص ها نشان می دهد وضعیت پرشدگی 

ســد های پنجگانه تهران در حــال حاضر مجموعــا ۵۹۸ میلیون 
مترمکعب موجودی آب دارند که معادل ۳۲ درصد پرشدگی است که 
رشد ۲۵ درصدی موجودی آب نسبت به سال قبل را نشان می دهد.

همچنین بر اســاس آخرین آمار تا ۲۶ مرداد، ارتفاع کل ریزش های 
جوی کشــور معادل ۲۴۸.۴ میلیمتر ثبت شده اســت. این مقدار 
بارندگی نسبت به میانگین دوره های مشــابه درازمدت با متوسط 
۲۴۳.۱ میلیمتر بارندگی، ۲ درصد افزایش و نســبت به دوره مشابه 
سال آبی گذشته با متوسط بارش ۲۰۸.۴ میلیمتر ۱۹ درصد افزایش 
را نشــان می دهد. در ادامه وضعیــت بارندگی کشــور به تفکیک 

استان های کشور قابل مشاهده است.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: امسال تعداد زائرانی که با 
پرواز راهی عتبات عالیات و زیارت امام حسین )ع( می شوند از مرز 
۵۰۰ هزار نفر خواهد گذشت. محمد محمدی بخش افزود: در حالی 
که در سال ۱۴۰۰ حدود ۱۰۰ هزار نفر با پروازهای رفت و برگشت به 
عتبات اعزام شده بودند، این آمار در سال ۱۴۰۱ به ۲۵۰ هزار نفر و در 

سال گذشته به ۴۵۰ هزار نفر رسید.
وی با اشاره به اینکه امســال تعداد زائرانی که با پرواز راهی عتبات 

می شوند از مرز نیم میلیون نفر خواهد گذشــت، گفت: ۷۰ درصد 
زائران از ترمینال سلام فرودگاه امام مشرف می شوند و ۲۸ فرودگاه 

کشور قدمگاه زائران سیدالشهدا است.
محمدی بخش با تاکید بر اینکه در تلاشیم در شأن زوار سیدالشهدا 
به عرضه خدمات بپردازیم، ادامه داد: امروز فرودگاه های ما به موکب 
و حسینیه تبدیل شده است و کسانی که در فرودگاه ها کار می کنند 

برای بدرقه و استقبال زائران است.

وی خاطرنشان کرد: امسال موفق شــدیم با ایمنی و امنیت کامل 
عملیات حج را به پایان برســانیم و عملیات پروازهــای اربعین نیز 
بزرگترین عملیات جابه جایی مســافر ما در طول سال است. رئیس 
سازمان هواپیمایی کشــوری تاکید کرد: در تلاشیم پروازهای فوق 
العاده بیشتری را به عتبات برقرار کنیم و تیم های ما به صورت شبانه 
روزی در فرودگاه امام و فرودگاه نجف برای رســیدگی به شــکایت 

زائران حضور دارند.

دادستان تهران از نظارت مستمر و مداوم بر نحوه عرضه و فروش بلیت 
هواپیما در ایام اربعین خبر داد. علی صالحی ۷۲ ساعت بعد از جلسه با 
مسئولان هواپیمایی کشوری و تعزیرات حکومتی، به منظور نظارت 
میدانی شخصا و به صورت سرزده در محل پایانه سلام فرودگاه امام 
خمینی )ره(، حاضر شــد و ضمن بازدید از تمامی بخش های پایانه 
اظهار داشت: با توجه به رسالت دادستانی تهران در خدمت به زوار ابا 
عبدالله )ع(، اینجانب به همراه معاونین، تعدادی از قضات و مسئولین 
اداری، انتظامی و نظامی مستقر در شهر فرودگاهی به منظور بررسی 
جزئیات عملیات انتقال زائرین شریف، عرض خدا قوت به خادمین، 
اطلاع بی واسطه از وضعیت موجود و رفع مشکلات احتمالی در این 

محل حاضر شدم. وی در این بازدید میدانی ضمن گفت وگوی چهره 
به چهره با زائران از نزدیک وضعیت آن ها را بررســی و در خصوص 
مشــکلات ابرازی هریک از آن ها و از جمله در مورد گله مندی زائر 
دارای فرزند معلولی که برای پارک خــودرو و زائر دیگری که برای 
دریافت ارز مســافری دچار مشکل شده بودند، دســتورات لازم را 
خطاب به مسئولان مربوطه حاضر صادر کرد و افزود: افتخاری بالاتر 
از خدمت به زوار اباعبد الله )ع( سراغ ندارم خوشبختانه اقدامات قابل 
توجهی در راستای حل مشکلات زائران انجام شده و هم اکنون زائران 
از بهبود وضعیت فرودگاه و ارائه خدمات به آن ها نسبت به قبل، اعلام 

رضایت دارند.

دادستان تهران ضمن گفت وگوی چهره به چهره با تمامی خادمان 
موکب های مســتقر در محل پایانه و اطلاع از جزئیات فعالیت های 
آنها، افزود: اینجانب وظیفه خود می دانم از زحمات یکایک متولیان 
راه اندازی و اداره این موکب ها که نقــش مهمی در ارتقای فرهنگ 
ناب اسلامی و اشاعه شعائر اهل بیت )سلام الله علیهم( دارند، تشکر 

و قدردانی کنم.
وی در ادامه ضمن حضور در تعدادی از موکب ها و استماع توضیحات 
خادمین و عرض خداقوت به آن هــا در جریان کیفیت خدمات ارائه 
شده قرار گرفته و نقطه نظرات لازم را از منظر صیانت از حقوق عامه 

برای آن ها تبیین کرد.

رســول شــجری، رئیس اتحادیه صنف کفاشان دســت دوز تهران گفت: در 
سال های اخیر توانستیم جزو ۱۲ تولیدکننده انواع کفش در دنیا قرار بگیریم.  
رئیس اتحادیه صنف کفاشان دست دوز تهران در نشست یازدهمین نمایشگاه 
بین المللی کفش، کیف، چرم و صنایع وابسته ) امپکس ۱۳ ( گفت: در مصرف 
محصولات چرمی نیز جزو ۲۰ کشور نخست دنیا هستیم. رسول شجری افزود: 
متوسط صادرات محصولات چرمی نیز در پنج سال اخیر، ۱۰۰ میلیون دلار 
ثبت شده و این در حالی است که واردات آیینه ای ) صادرات دیگر کشورها به 
مقصد ایران که در آمار واردات رسمی گمرک ثبت نشده( این محصولات در 

سال گذشته به ۴۵ میلیون دلار رسیده است.
وی گفت: اسلامشهر قطب تولید کفش ورزشی در کشور است و سالانه ۱۲۰ 
میلیون جفت کفش ورزشی تولید می کند و اشتغالزایی در بخش  کفش ورزشی 
به ۴۰ هزار نفر می رسد. رئیس اتحادیه صنف کفاشان دست دوز تهران گفت: 
اگر امروز چین کفش ارزان تر از ما تولید می کند به سبب وجود ماشین آلات 

پیشرفته است. تحریم ها و نبود ارز سبب شده که ما از تکنولوژی صنعت کیف 
و کفش عقب بمانیم.

رئیس ستاد برگزاری یازدهمین نمایشگاه کیف، کفش، چرم و صنایع وابسته 
همچنین عنوان کرد: نمایشگاه امپکس متشکل از شش صنف، ۱۳ سال است 
که بصورت مســتمر و بدون وقفه این نمایشــگاه را در تهران برگزار کرده که 
۱۱ نوبت آن در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران اجرا شده است. 
این نمایشگاه با حضور بیش از ۱۵۰ شرکت و واحد تولیدی داخلی و خارجی 
برگزار خواهد شد. در این نمایشگاه علاوه بر تولیدکنندگان داخلی شرکت ها و 
تولیدکنندگان برخی کشور ها از جمله کشور های ایتالیا، ترکیه و چین، حضور 
و مشارکت داشته و جدیدترین تولیدات صنعت چرم و صنایع مرتبط با این هنرِ 

صنعت را ارائه خواهند کرد.
وی خاطرنشان کرد: در طول برگزاری این نمایشگاه چند هیات تجاری خارجی 
از کشــور های مختلف، بازدید خواهند داشت تا با شــرکت های ایرانی، وارد 

مذاکرات تجاری شوند. این نمایشگاه در فضایی به مساحت بیش از ۱۴ هزار 
متر مربع برگزار می شود که در حاشــیه آن، چندین نشست و کارگاه علمی و 
تخصصی با حضور استادان دانشگاه ها، متخصصان و صاحبان صنایع مرتبط 

کشور برگزار خواهد شد.
شجری تصریح کرد: البته این نمایشگاه، کاملا به صورت تخصصی و با حضور 
فعالان، تولیدکنندگان، عرضه کنندگان و متخصصان حوزه کیف، کفش، چرم و 
صنایع وابسته و کارآفرینان این حوزه برگزار می شود و بازدید برای عموم ندارد.

گفتنی است یازدهمین نمایشگاه بین المللی، کیف، کفش چرم و صنایع وابسته 
با حمایت اتاق اصناف تهران، اتاق اصناف ایران و همچنین با همکاری اتحادیه 
چرم و لوازم کفش، اتحادیه کفاشان دست دوز، اتحادیه سراجان، انجمن صنایع 
چرم ایران،  اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان چرم مصنوعی و جامعه 

مدیران و متخصصان صنعت کفش ایران برگزار می شود.
معرفی دســتاوردها، ظرفیت هــا و توانمندی های کارخانه ها، شــرکت ها و 

کارگاه های داخلی، توســعه صادرات و یافتن بازار های جدید صادراتی، ارائه 
پتانسیل ها و توانمندی های صنعت چرم کشــور، نمایش آخرین تحولات و 
دستاورد های علمی، فنی و صنعتی داخلی و خارجی این حوزه، فراهم آوردن 
بستر مناسب برای انتقال بیشتر فناوری های روز به کشور، ایجاد ارتباط های 
تجاری جدید و تقویت روابط قبلی، انتقال دانش تکنولوژی و تجربیات، آشنایی 
با الگو های موفق جهانی در عرصه صنعت چرم، فراهم کردن زمینه های لازم 
جهت سرمایه گذاری شرکت های داخلی خارجی و کار آفرینی و اشتغال پایدار، 

مهمترین از اهداف برگزاری این نمایشگاه است.
صنعتگران و تولیدکنندگان کفش، کیف، چرم و صنایع وابسته از استان های 
مختلف کشور و دیگر کشور های جهان از ۲۹ مرداد تا یکم شهریور در یازدهمین 
 )۱۳ mpex( نمایشگاه بین المللی صنعت، کیف، کفش چرم و صنایع وابسته
گردهم می آیند تا جدیدترین تولیدات و خدمات خود را ارائه و در معرض دید 

علاقه مندان قرار دهند.

عضــو کمیســیون عمران 
مجلس شورای اسلامی گفت: 
اینکه میزان اخــذ مالیات از 
خانه های خالی رشد پیدا کرده 
خبر خوبی است و قطعا اجرای 
هر چه بهتر قانون اخذ مالیات از خانه های خالی و تکمیل 
سامانه املاک و اسکان باید با همکاری خوب مجلس و 

دولت،  توسط وزیر راه و شهرسازی بعدی پیگیری شود.
حسین محمدزاده، عضو کمیســیون عمران مجلس 
شورای در گفت وگو با ایســنا، درباره رشد ۳۵ درصدی 
مالیات دریافتی از خانه های خالی و لزوم همکاری بیشتر 
دولت و مجلس برای اجرای هر چه بهتر این قانون گفت: 
اینکه میزان اخذ مالیات از خانه های خالی رشد پیدا کرده 
خبر خوبی است و قطعا همکاری و تعامل مجلس و دولت 
هم می تواند بر این امر تاثیر گذار باشد. با اجرا شدن قانون 
اخذ مالیات از خانه های خالی، قطعا به قسمت عمده ای از 

نیازهای مسکن پاسخ داده می شود.
محمدزاده در ادامه بیان کرد: در تصویب این قانون دو 

بحث مدنظر قانون گذار بوده است؛ ابتدا اینکه بتواند با 
این فرآیند قانونی جلوی احتکار مسکن در بازار را بگیرد 
و باعث شکسته شدن حباب  قیمت در بازار اجاره، خرید 
و فروش مسکن شود که در صورت اجرا قطعا می توانیم 
شاهد اصلاحاتی در این حوزه باشیم. اگر این قانون در 
کلان شهرها واقعا اجرایی بشود بخش عمده ای از تاثیرات 
مثبت را در بخش خرید و اجاره مسکن بر جای خواهد 
گذاشت و باعث تنزل این بهای کاذبی که امروزه شاهد 

آن هستیم، خواهد شد.
محمدزاده افزود: البته برخی دســتگاه ها مثل توانیر و 
سازمان ثبت همکاری لازم را برای بارگذاری اطلاعات 
در این ســامانه املاک و اسکان نداشــته اند و دلیل آن 
هم معضل اساسی عمد همکاری دستگاه ها با یکدیگر 
اســت، ما در خیلی از قوانین دیگر هم با این معضلات 

مواجه هستیم.
وی درباره دلیل این عدم همکاری گفت: ریشه این مسئله 
تمایل دستگاه ها به عدم شفافیت است، طبیعتا امروزه با 
توجه به اینکه ابزارها خیلی به کمک منویات قانون گذار 
یا سیاست گذاران آمده طبیعتا می تواند شرایط خوبی را 

برای اجرای قانون رقم بزند.

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
ما اگر سامانه اطلاعات واحدی را در کشور داشته باشیم 
و اطلاعات و داده ها درباره اشخاص حقیقی و حقوقی و 
دارایی و املاک آنها داشته باشیم می توانیم با این بانک 
اطلاعاتی جلوی فقدان اطلاعات یا عــدم ابزار یا اظهار 
اطلاعات را بگیریم و می توانیم جلوی این سو استفاده ها 
را بگیریم. برای شکل گیری خیلی از فرآیندهای قانونی 
هر چه قدر هم هزینه در برداشته باشد باز هم بهتر است به 
این سمت وسو حرکت کنیم که به سامانه خیلی منسجم 

و خیلی فراگیر در کل کشور دست پیدا کنیم.
وی در ادامه توضیح داد: بسیاری از مشکلاتی که در حال 
حاضر در حوزه مسکن، خودرو، اقتصاد و .... داریم دست 
خوش سوء اســتفاده برخی گروه ها و یا فرافکنی های 
آنها و برخی از تخلفات است که منجر به تضییع حقوق 

بین الملل و کل جامعه می شود.
این عضو کمیســیون عمران مجلس افزود: اگر سامانه 
املاک و اسکان نظام بخشی و التزامات موجود برای نظم 
بخشی به داده ها را دارا می بود ما مشکلی نداشتیم. برای 
اجرایی شدن این قانون و بارگذاری کامل این اطلاعات 
قطعا مجلس به این موضوع ورود می کند و در جلسه رای 

اعتماد به وزیر راه و شهرسازی پیشنهادی دولت، قطعا 
جزو رئوس و اولویت های رای اعتماد، عمل به قانون اخذ 
مالیات از خانه های خالی و اجرای کامل سامانه املاک و 

اسکان است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مالیات دریافتی از خانه های خالی افزایش یافت

مبارزه با احتکار مسکن

پرشدگی ۳۲ درصدی سد های تهرانکاهش سهمیه آرد نانوایان با محاسبات نادرست

جابه جایی هوایی زائران عتبات ۵ برابر شد

ممنوعیت فروش چارتری و گروهی بلیت هواپیما

ایران در رده دوازدهم تولیدکنندگانِ کفش دنیا

خرید تضمینی تخم مرغ به ۵ هزارتن رسید

سالانه ۱۵ درصد محصولات کشاورزی صادر می شود
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فناوری و 
اطلاعات

صادرات ســالانه ۹ میلیون دلاری مواد پلیمری از سوی 
دانش بنیان ها

یکی از شــرکت های دانش بنیان با تولید انواع مســتربچ و کامپاند بالغ بر ۳۰ درصد از 
محصولات تولیدی خود را صادر کرده است. به گزارش ایسنا، محسن هنریان، مدیرعامل 
این شرکت دانش بنیان گفت: این شرکت در عرصه های صنایع مختلف تولید محصول دارد 
و نیاز صنایع متنوعی را پوشش می دهد که در راستای نیازهای کلی کشور بوده است که 
از جمله می توان به کم آبی و تنوع شدید اقلیم های آب و هوایی و محیط های کشت در 

کشور اشاره کرد.
وی ادامه داد: یکی از صنایع بزرگ تاثیرگذار در پیشبرد اقتصاد کشور، صنعت خودرو است 
و همکاری با شرکت های خودروسازی و قطعه ساز و برطرف سازی نیاز این صنعت همواره 
یکی از برنامه های ما بوده است. صنعت مهم و کاربردی دیگر برای کشور صنعت بسته بندی 
است که بیش از ۵۰ درصد از محصولات ما در حوزه صنعت بسته بندی کاربرد دارد. این 
محصولات در فیلم های پلی اتیلنی، استرچ، فیلم شرینک، فیلم هایBOPP، CPP، رافیا 
و... کاربرد دارند که به خصوص در تولید افزودنی مات کننده در تولید فیلم های BOPP  یا 

افزودنی چسب در فیلم های استرچ به خودکفایی رسیده ایم.
به گفته هنریان، ظرفیت اسمی سالیانه این شرکت و شرکت های تابعه، بالغ بر ۱۲۰هزار 
تن در زمینه تولید انواع آمیزه های پلیمری و کامپاندهای مهندسی است. وی در خصوص 
صادرات این شرکت تصریح کرد: میزان صادرات ما در سال گذشته نزدیک به ۹ میلیون 

دلار بوده است و توانستیم عنوان صادرکننده برتر سال را کسب کنیم.
به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، مدیر عامل این شرکت اظهار کرد: ۳۰ درصد 
از محصولات تولیدی ما به کشورهای مختلف از جمله کره جنوبی، آلمان، ژاپن، روسیه، 
اوکراین، ازبکستان، گرجستان، آذربایجان، ارمنستان، ترکمنستان، ترکیه، کانادا، عراق و 
پاکستان و کشورهای آسیای میانه و قفقاز صادر می شود که این میزان شامل صادرات ۹ 

میلیون دلاری سالانه می شود.
هنریان با اشاره به اینکه بومی سازی محصولاتی که واردات آن به کشور انجام می شود از 
اولویت های این شرکت است، اظهار کرد: این محصولات، غالبا محصولاتی حیاتی هستند 
و برای صنایع پایین دستی ایجاد چالش می کنند. ما با تحقیق در صنایع کاربردی کشور 
سعی می کنیم محصولات وارداتی آنها را پوشش دهیم و با مشارکت با بخش فنی و تحقیق و 
توسعه آنها در تولید نمونه با کیفیت و قابل رقابت با محصولات خارجی گام برداریم، واقعیت 
این است که حرکت در این مسیر ما را به تولیدکننده برگزیده در صنعت پلاستیک در سال 

۱۴۰۱ تبدیل کرد.

یک هوش مصنوعی جدید می تواند متون ۱۰ هزار کلمه ای 
تولید کند

یکی از مشــکلات عمده ای که مدل های زبان بزرگ با آن مواجه هستند، طول خروجی 
متنی است که تولید می کنند. مدل های زبانی کنونی ادعا می کنند که ورودی ها را تا ۱۰۰ 
هزار کلمه پردازش می کنند اما برای تولید خروجی هایی با طول متوسط ۲۰۰۰ کلمه با 
مشکلاتی مواجه هستند. اما اکنون به نظر می رسد یک مدل هوش مصنوعی جدید این 
توانایی را ارتقا داده است. به گزارش ایسنا، برای حل این مشکل، گروهی از محققان هوش 
مصنوعی در دانشگاه چینهوا)Tsinghua(، یک مدل زبانی بزرگ)LLM( به نام لانگ 

رایتر)LongWriter( توسعه داده اند.
این گروه ادعا می کنند که مدل زبان بزرگ آنها می تواند خروجی متن تا ۱۰ هزار کلمه تولید 
کند. به نقل از آی ای، از آنجایی که مدل های زبانی بزرگ جریان ساز شده اند، بسیاری متوجه 
شده اند که آنها نمی توانند پاسخ های بسیار طولانی مانند کتاب های کامل یا نسخه های 

خطی تولید کنند و حد فعلی تولید متن آنها به نظر می رسد تقریبا ۲۰۰۰ کلمه باشد.
محققان می گویند که احتمالا این به این دلیل است که همه آنها با استفاده از داده های 
کوتاه آموزش دیده اند. آنها در تلاش جدید خود دریافتند که اگر مدل های زبانی بزرگ 
را کمی تغییر دهند و با استفاده از اسناد بســیار طولانی تر آموزش دهند، می توان متون 

طولانی تری تولید کرد.
محققان برای آزمایش نظریه خــود، ابتدا یک مدل  زبانی بزرگ را بــا ۹ میلیارد پارامتر 
با اســتفاده از یک مجموعه داده معمولی، که شــامل اســنادی بود که عمدتا کمتر از 
۲۰۰۰ کلمه بودنــد، آموزش دادنــد. همانطور که انتظــار می رفت، هنــگام پرس و 
جو، این هوش مصنوعی می توانســت متن هایــی با حداکثر ۲۰۰۰ کلمــه ایجاد کند. 
ســپس، محققان یک مدل زبانی بزرگ ســنتی را با اســتفاده از یک کانــال ارتباطی 
 به نــام AgentWrite اصــلاح کردند تــا داده های آموزشــی را بــه وظایف فرعی 

تجزیه کنند.
آنها ســپس مجموعه داده ای را به نام ۶k-LongWriter جمع آوری کردند که حاوی 
۶۰۰۰ سند مکتوب با طول ۲۰۰۰ تا ۳۲ هزار کلمه بود. آنها سپس مدل زبانی بزرگ اصلاح 
شده را با استفاده از مجموعه داده جدید آموزش دادند و دریافتند که با انجام این کار، طول 

متنی که این هوش مصنوعی می تواند تولید کند به تقریبا ۱۰ هزار کلمه افزایش می یابد.
در بررسی مطالب طولانی جدید تولید شده توســط مدل زبانی بزرگ، محققان آنها را 
منسجم و قابل استفاده در زمینه های مختلف یافتند. آنها همچنین ویدیویی را منتشر 
کردند که نشان می دهد لانگ رایتر یک راهنمای گردشگری ۱۰ هزار کلمه ای برای افرادی 

که به چین سفر می کنند تولید می کند.
محققان اذعان می کنند که اکنون که مشخص شده است که مدل  زبانی بزرگ می تواند کل 
مقالات تحقیقاتی، کتاب ها، دست نوشته ها یا شاید حتی فیلم نامه های فیلم را تولید کند. با 
درک محدودیت ها و به کارگیری شیوه های استفاده مسئولانه، انسان ها می توانند از قدرت 

مدل زبانی بزرگ استفاده کنند و در عین حال خطرات بالقوه را کاهش دهند.

هند تراشه هوش مصنوعی می سازد
شرکت اولا الکتریک که برای تولید اسکوتر برقی در هند مشهور است، وارد حوزه تولید 
سخت افزارهای هوش مصنوعی شده و از برنامه های خود برای توسعه خانواده ای از تراشه 
های هوش مصنوعی خبر داده اســت. به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از گیزموچاینا، 
این گامی در جهت بلندپروازی های هندوستان برای ورود به حوزه در حال رشد هوش 

مصنوعی است.
نخستین مجموعه تراشه ها که قرار است در ۲۰۲۶ میلادی عرضه شوند شامل ۳ مدل 
Ojas ،۱ Bodhi و Sarv ۱ است. Bodhi۱ نخستین تراشه هوش مصنوعی طراحی و 
ساخته شده در هند برای استنتاج AI خواهد بود که آن را به یک رقیب بزرگ برای مدل 
های زبانی بزرگ تبدیل می کند. هدف اولا از ســاخت Bodhi۱ بهبود بهره وری انرژی 
است که با توجه به نیاز روزافزون سیســتم های هوش مصنوعی به برق، عاملی مهم به 

حساب می آید.
Ojas دومین تراشه این شرکت برای برطرف کردن نیازهای روز افزون به راه حل های برتر 
هوش مصنوعی ابداع می شود. این تراشه برای کاربرد در صنایع مختلف از خودروسازی و 
موبایل گرفته تا بخش اینترنت اشیا مناسب است. شرکت اولا تصمیم دارد در آینده تراشه 
مذکور را در خودروهای برقی اش برای مدیریت ویژگی هایی مانند بهبود شارژ و سیستم 

های کمک راننده پیشرفته به کار گیرد.
تراشه سوم شرکت هندی که Sarv۱ نام دارد یک سی پی یو سرور همه منظوره مبتنی 
بر مجموعه دستورات شرکت Arm است که برای برطرف کردن نیازهای رایانش هوش 

مصنوعی در صنعت مرکز داده طراحی شده است.
اولا در معرفی محصولات جدید خود به عملکرد خارق العــاده و کارآمدی انرژی آنها در 
مقایسه با پردازنده های گرافیکی انویدیا اشاره کرد اما جالب آنکه پردازنده گرافیکی انویدیا 
که در مقایسه اشاره شده بود، هنوز معرفی نشده و شرکت اشاره نکرده تراشه های مذکور 
در کجا ساخته می شوند. در هرحال این اقدام نشان دهنده تصمیم قاطعانه هندوستان 
برای شرکت در مسابقه جهانی هوش مصنوعی است که هم اکنون آمریکا و چین آن را 

رهبری می کنند.

اخبار

دبیــر ســتاد نانــو و میکرو 
معاونــت علمی، فنــاوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری گفت: ادبیات حوزه 
دانش بنیان ها در کشور امروز 
از سطح کسب وکارها وارد مباحث کلان اقتصادی شده 
و عمده بازیگران این فضا درصدد استفاده از شرکت های 
دانش بنیان نوآور و فنــاور در حوزه های مختلف حوزه 
صنعت هستند. به گزارش ایرنا، عماد احمدوند در یکصد 
و هفتاد و هشــتمین نشســت علمی- تخصصی مرکز 
پژوهش های توسعه و آینده نگری با عنوان »سیاست های 
توســعه فناوری های راهبردی در ایران« با اشــاره به 
موضوع این نشست اظهار داشت: تقریباً در طول دو دهه 
اخیر موضوع فناوری و نوآوری به صورت جدی در کشور 

مطرح شده است.
وی افزود: در طول دو دهه گذشته فرایندی پیموده شده 
که سرآغاز آن این سوال بود که آیا دانشگاه باید به علم 
بپردازد یا به فناوری؟ اندک اندک درســال های گذشته 
موضوع فناوری قوام پیدا کرد و در نهایت به این رسیدیم 
که در کشور کســب وکارهایی مبتنی بر علم و فناوری 

شکل گرفته و در حال رشد است.
احمدوند کــه مدیریت علمی این نشســت را عهده دار 
اســت، اضافه کرد: در دوره های اخیر در معاونت علمی 
و فناوری ریاســت جمهوری موضوع کســب وکارهای 
دانش بنیان مورد توجه ویژه قــرار گرفت تا جایی که به 
قانون جهش تولید دانش بنیان رسیده ایم. وی همچنین 
گفت: امروزه در کشور ادبیات حوزه دانش بنیان های فناور 
و نوآور از سطح کسب وکارها وارد مباحث کلان اقتصادی 
شده اســت و عمده بازیگران این فضا در صدد استفاده 

از شــرکت های دانش بنیان نوآور و فناور در حوزه های 
مختلف صنعت کشور هستند.

عضو هیات علمی دانشــگاه صنعتــی امیرکبیر و مدیر 
پژوهش بنیاد علم ایران نیز در این نشست، سخنان خود 
را با ارائه چند سؤال مهم در حوزه نوآوری و فناوری آغاز 
کرد و گفت: باید از خودمان بپرسیم که آیا توسعه فناوری 
که در سطح کشور شکل گرفته را می توان به یک جایگاه 

مناسب در سطح جهان رساند یا خیر؟
مالک نادری افزود: ســؤال کلیدی این اســت که با این 
ســرعت تولید فناوری و نوآوری در دنیا آیا با مدل های 
استاتیک قابل دستیابی اســت یا خیر؟ و سؤال بعد این 
است که چه کسانی یا چه نهادهایی با این مدل از تولید 
فناوری و نــوآوری می توانند ایفا کننــده نقش بهتری 

باشند؟
وی ادامه داد: از دیدگاه من، ما یک کشور پول دار با منابع 
زیاد ثروتی نیستیم، شاید منابع و ذخایر داشته باشیم؛ 
اما کشــور پول دار و ثروتمندی نیستیم. با این حال باید 
به این نکته توجه کنیم که آیا این سیستم توزیع منابع 
در حوزه فناوری و نوآوری در کشور ما به صورت صحیح 
صورت می پذیرد و می تواند مــا را به اهداف خود در این 

حوزه برساند یا خیر؟
عضو هیات علمی دانشــگاه صنعتی امیرکبیر، افزود: ما 
باید به یاد داشته باشــیم که از رشد فناوری های مطرح 
جهانی عقب نیفتیم و در این راســتا باید به افرادی که 
نیازهای آینده کشور را می بینند، توجه کنیم. ما باید بین 
متخصصان ذیربط یک تقسیم کار کنیم که برخی افراد 
بر روی مسائل و نیازهای موجود کشور کار کنند و برخی 
افراد دیگر که به حوزه پژوهش در خصوص آینده ایران 
علاقه دارند، توسعه و پیشرفت آینده کشور را مورد توجه 

خود قرار دهند.
عضو هیات علمی پژوهشــکده مطالعات فناوری نیز در 
ادامه این نشست اظهارکرد: در سیاست گذاری فناوری 

و نوآوری همواره بین سیاست های عرضه و سیاست های 
تقاضا بحث و جدل وجود دارد؛ اما سؤال اصلی این است 
که چگونه می توان بین سیاست های عرضه و تقاضای علم 

و فناوری یک هماهنگی ایجاد کرد؟
روح اله ابوجعفری افــزود: بعد از جنــگ جهانی دوم، 
کشورهای پیشرفته جهان که به دنبال توسعه سلامت، 
امنیت، اقتصاد و… بودند، به این نتیجه رسیدند که برای 
اینکه بتوانند به اهداف خود در سایر حوزه ها برسند، باید 
در ابتدا روی موضوع علم سرمایه گذاری کنند و به دنبال 

توسعه علم باشند.
وی ادامه داد: اگر روی پیشــرفت علم ســرمایه گذاری 
کنیم، این علم تبدیل به فناوری شده و فناوری موجب 
پیشــرفت صنعت می شــود که همین موضوع موجب 
پیشرفت اقتصاد می شود. ابوجعفری تاکیدکرد: ما باید 
بدانیم که چه رویکردی به توســعه اقتصادی داریم و یا 
اینکه در تعاملات اقتصاد جهانی چــه رویکردی داریم 
تا بتوانیم به توســعه فناوری های راهبردی برســیم. با 

این حال همه موارد بیان شده به این بستگی دارد که ما 
چگونه روی مساله علم و توسعه فناوری سرمایه گذاری 
کرده باشیم. وی افزود: البته این سرمایه گذاری نه باید 
خیلی محدودکننده و ســخت گیرانه باشــد و نه خیلی 
بدون سیاســت و برنامه ریزی انجام شود. در این صورت 
باید تعادلی بیــن چگونگی ســرمایه گذاری نهاد علم 

صورت گیرد.
وی افزود: ما برای توسعه فناوری و توسعه اقتصادی باید 
در سه لایه موضوعات را مورد بررسی قرار دهیم که این 
سه لایه شامل تعاملات اقتصادی، سند آمایش سرزمین 
و سند سیاست صنعتی می شود. با مشخص  شدن این سه 
لایه در نهایت مواردی همچــون فناوری های راهبردی 
و مکانیزم های تأمین مالی نیز مشــخص خواهد شد. بر 
اساس اعلام ســتاد نانو و میکرو معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، در ادامه این 
نشســت، کارشناســان و صاحب نظران حاضر به بیان 

نقطه نظرات و طرح سؤالات خود پرداختند.

حوزه دانش بنیان  به مباحث کلان اقتصادی ورود کرده است

رشد سرعت تولید علم و فناوری
News kasbokar@gmail.com

پلتفرم ایکس اعلام کــرد فعالیت هایش در برزیل را به 
دلیل دستور سانسور از سوی الکســاندر دی مورائس 
قاضی این کشــور به ســرعت متوقف می کند. ایلان 
ماسک مالک این شبکه اجتماعی مدعی است مورائس 
به طور مخفیانه یکی از نمایندگان حقوقی شرکت در 
این کشور را تهدید کرده درصورتی که از دستور قانونی 
برای حذف برخی محتوا از پلتفرم پیروی نکند، وی را 

دستگیر می کند.

این شــبکه اجتماعی تصاویر اســنادی را منتشر کرد 
که توســط مورائس امضا شــده بود و طبــق آن اگر 
پلتفرم از دســتورات وی پیروی نکند با جریمه روزانه 
معــادل ۳۶۳۵ دلار و حکم دســتگیری نماینده اش 
در این کشــور روبرو خواهد شــد. ایکس در این باره 
اعلام کــرد: برای حفاظــت از ایمنــی کارمندان مان 
 تصمیم گرفتیــم تا فعالیــت در برزیل را به ســرعت 

متوقف کنیم.

البته ســرویس های ایکس برای مردم برزیل همچنان 
فعال باقی می ماند. دادگاه عالی برزیل که مورائس نیز 
قاضی آن است، به رویترز اعلام کرده در این باره صحبت 
نمی کند و صحت اسناد انتشار یافته در ایکس را تایید 

یا نفی نمی کند.
در اوایل ســال جاری مورائس به ایکس دســتور داد 
برخی حســاب های کاربری را مسدود کند. همچنین 
پس از آنکه ماســک در اوایل ســال جــاری میلادی 

اعلام کرد حســاب هــای کاربری کــه مورائس قبلا 
دستور مســدود ســازی آنها را داده بود، دوباره فعال 
 می کند این قاضــی تحقیقاتی دربــاره مالک پلتفرم 

را آغاز کرد.
ماسک در پستی در شبکه اجتماعی ایکس مورائس را 
ننگ مطلق برای عدالت نامید و اعلام کرد شرکت او قادر 
به موافقت از دستور این قاضی برای سانسور پنهان و ارائه 

اطلاعات خصوصی بر حسب درخواست نیست.

با گسترش فناوری امروزه دسترسی به شبکه پایدار و پر 
سرعت امری مهم برای مردم محسوب می شود و تسریع 
پروژه فیبرنوری در مدت سه سال گذشته سبب شده ۴۰ 
درصد خانوارهای شهری به فیبرنوری و سرعت تا ۱۰۰۰ 
مگابیت بر ثانیه دست یابند. به گزارش ایسنا، فیبرنوری 
یا تار نوری، رشــته های بلند و نازکی از ماده ای شفاف 
مانند شیشه یا پلاستیک هستند که به اندازه قطر موی 
انسان است. این رشته ها در بسته هایی به نام کابل های 
نوری مرتب شده اند و برای انتقال سیگنال های نور در 

فواصل طولانی، باید از آن ها استفاده کرد.
با فیبرنــوری می توان داده هایی ماننــد تصویر، صوت 
و غیره  را به راحتی با پهنای باند بــالا تا ۱۰ گیگابیت 
بر ثانیــه و بالاتــر انتقــال داد. امــروزه فیبرنوری به 
دلیل پهنای باند وســیع تر در مقایســه با کابل های 
مســی، و تاخیــر کمتــر در مقایســه بــا مخابرات 

 ماهــواره ای از مهمتریــن ابــزار انتقــال اطلاعــات 
محسوب می شود.

بر این اســاس، ارزانتر، نازک تر، ظرفیت بالا، تضعیف 
ناچیز، سیگنال های نوری، مصرف برق پایین، سیگنال 
های دیجیتال، غیر اشتعال زا، سبک وزن و انعطاف پذیر 
بودن برخی از مزایی اســت که فیبرنوری در مقایسه با 
سیم های مسی دارد. در مدت ســه سال گذشته اقدام 
مهمی بر تحقق و توســعه فیبرنوری به عنوان راه حلی 
برای برون رفت از شرایط نامناسب اینترنت شد. پروژه 
فیبرنوری منازل، کســب و کارها ذیل یکی از تکالیف 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در دولت سیزدهم 
محسوب و وزارتخانه مذکور در این پروژه مکلف به ایجاد 

۲۰ میلیون پوشش فیبرنوری در سراسر کشور شد.

به دلیل تأکیدهای مسئولان در مدت سه سال گذشته 
بسیاری از کاربران این فناوری را دریافت و تحت پوشش 
آن قرار گرفته اند توانسته اند به سرعت تا۱۰۰۰ مگابیت 
بر ثانیه هم دست پیدا کنند مسئله ای که بارها از سوی 
وزیر ارتباطات به اشاره شــد که هیچ تکنولوژی حتی 
اینترنت ماهواره ای نمی تواند جای ارتباطات پرسرعت 

فیبرنوری را بگیرد.
به گونه ای که با تســریع یافتن انجام ایــن پروژه، کار 
در ۶۰۰ شهر آغاز و در ۳۰۰ شــهر تمام شده و درحال 
حاضر حدود ۴۰۰ تیم در این شــهرها در حال فعالیت 
هستند و ۴۰ درصد خانوارهای شهری به این فناوری 
دسترسی دارند و پیش بینی می شود تا پایان سال جاری 
۱۴ میلیون خانوار تحت پوشش فیبرنوری قرار بگیرند.

درواقع با فعالیت گســترده و فشــرده ای که در طرح 
فیبرنوری منازل و کسب و کارها در دولت سیزدهم در 
دست اجرا قرار گرفت، در دو سال گذشته بیش از ۱۰ 
برابر قبل در شهرها فیبرکشــی و به اندازه هشت سال 

دولت پیشین به مشترکان فیبرنوری اضافه شده است.
حال با توجه به اهمیت این پروژه مسئولان از جمله وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات معتقد است باید شرایطی 
ایجاد شود که مردم نیز به اهمیت این پروژه پی  ببرند و 
نسبت به آن حس پیدا کنند که این امر نیازمند آن است 
که در سطح استان یک عزمی ایجاد و با همراهی اپراتور 
مربوطه بازاریابی خانه به خانه و محله به محله آغاز شود.
او همچنیــن تأکید کرد پس از ایجاد پوشــش منتظر 
درخواســت مردم کنند و حتی به عنوان هدیه دولت 
اپراتورهای فیبرنوری منازل مردم را رایگان به فیبرنوری 

متصل کنند.

 سیدستار هاشمی در نخســتین روز بررسی صلاحیت 
کابینه پیشنهادی دولت چهاردهم، پس از ارائه نظرهای 
مخالف و موافق نماینــدگان مجلس درباره برنامه کلی 
خود در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات بر موضوعاتی 
از جمله توسعه شبکه ملی اطلاعات، دولت هوشمند، 
هوش مصنوعی و آسیب های اســتفاده از فیلترشکن 

تأکید کرد.
به گزارش ایسنا، هفته گذشــته سیدستار هاشمی به 
عنوان وزیر پیشــنهادی وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات از ســوی رئیس جمهور به مجلس شــورای 
اسلامی معرفی شــد. وی در ســال ۱۳۵۵ در یاسوج 
متولد و تحصیلات خود را در رشته هوش مصنوعی از 
دانشگاه موناش استرالیا و دانشگاه علم و صنعت ایران 
به پایان رسانده اســت. با گذشت دو روز از معرفی وی، 
او سیاست ها، برنامه ها و اقدامات کلان پیشنهادی خود 
را ارائه کرد که در سرفصل های آن، توسعه ارتباطات و 
شبکه ملی اطلاعات، توسعه دولت هوشمند و کاربردی 
ســازی فناوری های نوین )مانند هوش مصنوعی( در 
صنایع مختلف، توســعه اقتصاد دیجیتال، حمایت از 
توســعه محتوا و خدمات محتوایی در فضای مجازی، 
توسعه صنعت فضایی و توسعه پست هوشمند مطرح 

شده است.
در این راستا روز گذشــته پس از حضور رئیس جمهور 
در مجلس شورای اسلامی، نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در نخستین روز از بررســی صلاحیت کابینه 
پیشنهادی دولت چهاردهم، به بررسی صلاحیت وزیر 
پیشــنهادی ارتباطات و فناوری اطلاعات پرداختند و 
مخالفان و موافقان وی اظهار نظــر کردند و پس از آن 
ســتار هاشــمی به ارائه توضیحاتی درباره برنامه های 

خود پرداخت. وزیر پیشــنهادی ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات در ابتدای صحبت های خــود به حکمرانی 
فضای ممجازی اشــاره و تأکید کرد: بی گمان یکی از 
وزارتخانه هایی که می تواند در این راســتا پیشــرفت 
کشــور را تضمین کنــد، وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات است. طبق گفته وی توسعه ارتباطات و شبکه 
ملی اطلاعات یکی از مســائلی است در صورت اعتماد 
نمایندگان مجلس به او در دستور کار قرار خواهد گرفت.

هاشمی همچنین تصریح کرد اگرچه ما توسعه هایی را 
در کشور با استفاده از ظرفیت پهباد به همراه داشته ایم 
اما این ناترازی بین زیرســاخت ارتباطی همراه و ثابت 
بایستی جبران شود که این مهم می تواند کمک بکند 
عدالت ارتباطی را در کشــور شــاهد باشــیم. توسعه 
زیرساخت های ارتباطی به روستاها مهم است که بنده 
بر خود تکلیفی دارم که به صورت ویژه دنبال کنم؛ چرا 

که برآمده از همین مناطق محروم هستم.
امروزه دسترســی آســان و ســریع به اطلاعات برای 
سازمان های دولتی اهمیت دارد، از این رو در این زمینه 
سرمایه گذاری بسیاری می شود بنابراین اهداف دولت 
هوشمند کمک به دولت اســت تا کارها را ساده کند و 
شهروندان به راحتی، در کمترین زمان و بدون معطلی 

و مراجعه های حضوری کارهای خود را پیگیری کنند.
بنابراین هاشمی در ادامه صحبت هایش به بحث دولت 
هوشمند و کاربردی ســازی هوش مصنوعی در صنایع 
اشاره و تصریح کرد تلاشش این خواهد بود که همه رفت 
و آمدهای غیرضروری را از زندگی مردم کنار بذارد. وی 
درباره هوش مصنوعی و برخــورد با آن توضیح داد که 

اشتغال هوش مصنوعی البته مثبت است اما نگاه فعال، 
نگاه موثر به هوش مصنوعی است که یکی از محورهایی 
است که در کشــور ان شــاءالله به صورت جدی دنبال 

خواهد کرد.  
وی همچنین رضایتمندی مردم از خدمات پســت با 
محوریت هوش مصنوعی و بهینه سازی فرایندها را از 
دیگر برنامه های خود عنوان و اظهار کرد: امیدواریم با 
استفاده از خدمات سکویی و مشارکت بخش خصوصی 
و تعامل با شرکت های بین المللی پستی و حمل و نقل 

دنبال کنیم.
از ســوی دیگر فیلترشــکن  و وی پی ان هــا در حالی 
ســد فیلترینگ را قابل نفوذ می کنند کــه در مقابل، 
خطر مسائل امنیتی فراگیر شــدن این اپلیکیشن ها، 
مشکل ســاز و کاربران برای اســتفاده از ســایت های 
فیلترشــده، بدون آگاهی کافــی، به دانلــود و نصب 
اپلیکیشــن هایی اقــدام می کننــد کــه بیش تــر از 
فیلترشــکن بودن، با هدف سوءاســتفاده و دسترسی 
 به اطلاعات و وارد کردن انواع بدافزار به گوشــی افراد

 طراحی شده اند.
مسئله ای که نمایندگان مجلس روز گذشته به آن اشاره 
کردند و وزیــر ارتباطات پیشــنهادی درباره آن گفت 
استفاده از فیلترکشــن در فضای مجازی آسیب های 
جدی به همراه داشته است از جمله آن افزایش هزینه 
به سبد هزینه خانوار است. همچنین بسیاری از حملات 
سایبری از طریق فیلترشــکن هایی است که به صورت 

غیرمجاز روی گوشی ها نصب می شود.
وی افزود: باورم این اســت که نتوانسته ایم با ابزارهای 

موجود دغدغه های رهبر معظم انقلاب را پاسخ دهیم. 
همان طور که مقام معظم رهبری فرمود فضای مجازی 
به اندازه انقلاب اسلامی اهمیت دارد پس بر خود تکلیف 
می دانیم با اســتفاده از فناوری ها به دغدغه های مردم 
پاســخ داده تا از فرصت های فضای مجــازی حداکثر 
استفاده شود و آسیب های استفاده از فضای مجازی را 

به حداقل برسانیم.
هاشمی معتقد است که فضای مجازی با قاعده داشته 
باشیم لذا دسترسی ها را ذیل سیاست های کلی نظام 
تعریف می کنیم؛ درســت اســت که وزرات ارتباطات 
مجری سیاست های فضای مجازی و شورای امنیت ملی 
است اما باور داریم که می توان به عنوان بازوی مشورتی 
تحلیل های کارشناسی را ارائه داده و با نگاه اجماع سازی 

و اقناع سازی جلو رویم.
با توجه بــه وعده های رییــس جمهور بایــد ارزیابی 
روند گذشــته برای تحقق اهداف فراهم شود بنابراین 
بــاور دارم اصلاح شــیوه مدیریت فضــای مجازی در 
چارچوب قوانین و مقررات و با درنظرگرفتن مســائل 
کشــور از طریق اجماع و وفاق ملی و مصوبات شوراها 
 و ســاختارها و ذیل سیاســت های رهبــری ممکن

 و مقدور است.
وزیر پیشنهادی ارتباطات و فناوری اطلاعات در پایان 
صحبت های خود حمایت از سکوها، محتواها و خدمات 
داخلی را از برنامه های خود دانست و تأکید کرد متعهد 
است که اگر مجلس اعتماد کند، بدون هیچ وابستگی به 
فرد و گروهی و تنها در خدمت دولت وفاق ملی مدافع 
منافع ملی ایران باشد و با رعایت اصول عدالت و انصاف 
نسبت به وظایف محوله پاسخگو باشد و وزارتش ادامه 

وزرات هیچ کسی نباشد.

ایکس در برزیل تعطیل می شود

چنددرصدخانوارهایشهریبهفیبرنوریمتصلشدهاند؟

وزیرپیشنهادیارتباطاتدردفاعازبرنامههایخودچهگفت؟
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کشاورزي

اتفاقــات امســال در بــازار محصولات 
كشاورزي غيرقابل پيش بيني بود. بعد از 
افت شديد قيمت گوجه فرنگي حالا نوبت 
به هندوانه رسيده است. محصولي كه در 
سال هاي گذشته در بازارهاي كشورهاي 
عربي فروش مي رفت و يك پاي ثابت صادرات محصولات كشاورزي 
بود، امســال در مزارع جنوب كرمان تني 30 هزار تومان به فروش 

مي رسد. 
به گزارش »كسب و كار« توليد هندوانه امسال دوبرابر سال پيش 
بوده است. هندوانه كاران مناطق جنوبي كه برداشت محصولشان را 
از 2ماه پيش آغاز كرده اند، به دليل توليد بيش از نياز، حجم زيادي 
از محصولشان روي دستشان مانده است، قيمت پايين فروش هم 
جوابگوي هزينه هاي توليد و حمل ونقل شان نيست. كشاورزي كه 
براي كشت هنداونه در هر هكتار نزديك به 8 ميليون تومان هزينه 
كرده است اكنون بايد هر كيلوگرم از آن را بين 30تا80تومان بفروشد. 
همچنين هزينه هاي حمل و نقل نيز بسيار بالاست، به طوري كه براي 
انتقال محصول به بازار تهران، بايد  به هر كاميون 3 تا 4ميليون تومان 
كرايه بپردازند. حالا هندوانه كاران عطاي چيدن محصول را به لقاي 
بهاي اندكش بخشيده اند تا جاليزهايشان دست كم چراگاهي براي 

حيوانات باشد. 

 مقصر خسارت صيفي كاران كيست؟
مسئولان حوزه كشاورزي مي گويند: اين كشاورز است كه در انتخاب 
نوع كشــت اشــتباه مي كند. آنها معتقدند، با توجه به آب بر بودن 
محصولاتي مثل هندوانه و طالبي، صيفي كاران بهتر است اقدام به 
كشت محصولات ديگر كنند اما كارشناسان كشاورزي مي گويند از 
دور نمي شود نسخه پيچيد. اين وظيفه دولت است كه بعد از آمايش 
و پايش زمين براي آموزش به كشــاورز به اراضي ورود كند. دولت 
بايد با تعيين ميزان مصرف و تقاضاي بازار، كشــت و كار كشاورز را 
تنظيم و نوع محصول قابل كشت را تعيين كند. كارشناسان اين حوزه 
معتقدند، كشاورز كاشت، داشت و برداشت را خوب بلد است اما محقق 
علمي نيست كه به بازار و تمام مزيت هاي نسبي اشراف داشته باشد.

 
 الگوي كشت، الگويي محقق نشده

رامين عرفانيان سليم، كارشناس كشاورزي در گفت وگو با »كسب و 
كار« مي گويد: طرح الگوي كشت در كشور ما نه تنها اجرايي نشده 
بلكه حتي به طور كامل مطالعه هم نشده است. كشاورز تنها با انگيزه 

اقتصادي و آنچه سنت پدر و مادران شــان بوده است، كشت و كار 
مي كند. اين وظيفه دولت اســت كه با آزمايش هاي خاك و زمين، 
تحقيقات و پژوهش هاي لازم، نوع محصول و شيوه كشت را تعيين 

كند. 
وي مي افزايد: در حال حاضر بزرگ ترين اشتباه در بخش كشاورزي ما 
در نظر نگرفتن ارزش آب است. كشت طالبي و هندوانه كه محصولاتي 
بسيار آب بر هستند نه تنها سودي عايد كشاورز نمي كند بلكه ميزان 

زيادي از ذخاير آبي كشور را هم هدر مي دهد. 

 دود گراني هزينه هاي جابه جايي در چشم توليدكننده
اين كارشناس كشاورزي ادامه مي دهد: همچنين با افزايش قيمت 
سوخت و هزينه هاي حمل ونقل، سود چنداني براي توليدكننده باقي 
نمي ماند. اين در حالي است كه تمامي كشورها براي صرفه جويي در 
هزينه هاي جابه جايي محصولات كشــاورزي، مصرف محصولات 
محلي را جايگزين كرده اند. در كشور ما هم بايد علاوه بر تغيير الگوي 
كشــت، الگوي مصرف غذايي هم تغيير كند و با جايگزيني كشت 
گلخانه اي به جاي كشت سنتي، هر منطقه اي بيشتر محصول توليدي 

حوزه خود را مصرف كند. 

 بسته شدن مرزهاي عراق؛ هدررفت 400هزارتن هندوانه
اما تنها عامل افت قيمت صيفي جــات در هزينه هاي حمل و نقل 
نيســت. جلوگيري مقامات گمركي عراق از ورود هندوانه به اين 
كشــور، يكي ديگر از عواملي بود كه باعث شــد محصول هندوانه 
امسال صيفي كاران روي دستشان بماند. در شهرستان گچساران 
كه يكي از مهم ترين صادركننــدگان هندوانه به عراق به شــمار 
 مي آمد، با مسدودشــدن اين مرزها، 400هزار تن هندوانه هم در 

باغات هدر رفت. 
عرفانيان سليم، كارشناس كشاورزي در اين زمينه توضيح مي دهد: 
ايران به كشــورهاي تركيه، آســياي ميانه و عراق هندوانه صادر 
مي كند اما بيشترين صادرات اين محصول به عراق است. اين وقفه 
اجباري در صادرات به اين كشــور آن هم درست در فصل برداشت 
لطمه جبران ناپذيري به صيفي كاران زد. از دست دادن بازار فروش 
عراق، مشــكل توليد مازاد بر مصرف هندوانه را دوچندان كرد. وي 
با تاكيد بر عواقب اجتماعي و فرهنگي افزون بر عواقب اقتصادي و 
زيان كشاورزان عنوان مي كند: تعيين الگوي كشت از وظايف اصلي 
دولت است اما در اين زمينه فقط جلسه گذاشته مي شود و گويا زمان 
اجرايي شدنش فرانرسيده است. دولت بايد با كمك گرفتن از اصناف 

و اتحاديه ها ميزان تقاضاي بازار را پيش بيني و با مديريت بهينه ذخاير 
طبيعي نوع محصول قابل كشت را براي كشاورز تعيين كند و كشاورز 
هم ملزم شود كه بر اساس همان برنامه عمل كند. همچنين موانع 
صادرات اين محصولات را از بين ببرد و صادرات را در درازمدت و نه 

بعد از فصل برداشت، تسهيل كند. 

 دولت دست دلالان را از بازار هندوانه كوتاه كند 
اما عنايت ا... بياباني، قائم مقام خانه كشــاورز معتقد اســت: تغيير 
الگوي كشــت عامل نجات بخش صيفي كاران نيست بلكه از بين 

بردن فســاد موجود در بازار و جلوگيري از حضور دلالان است كه 
مي تواند از بار زيان صيفي كاران كم كند. وي عنوان مي كند: الگوي 
كشت هندوانه در سال جاري رعايت شده و ميزان كشت محصول با 
سال گذشته تفاوتي نكرده است. با اين وجود هندوانه كاران كه سال 
قبل محصول شان را به سادگي در بازار عرضه كردند امسال درگير 
مشكلات حل نشدني شده اند كه درنهايت به ورشكستگي آنها منجر 

شده است. 
بياباني مي افزايد: دولت بايد دســت دلالان را از بازار هندوانه كوتاه 
كند. هندوانه اي كه در بــازار كيلوگرمي 300 تــا 600 تومان به 

دست مصرف كننده مي رســد در مزارع با قيمت 30 تا 80 توماني 
از كشــاورز خريداري مي شــود. دلالان چنان نبــض بازار صيفي 
 را به دســت گرفته اند كه يك تن هندوانه را با منت از كشــاورزان
 30 تا 38 هزار تومان خريداري مي كنند و در بازار مصرف با چندين 
برابر قيمت به فروش مي رسانند. هرچند مسئولان با خريد توافقي 
برخي محصولات مثل گوجه فرنگي كمي از مشكلات كشاورزان 
كاشــته اند اما هندوانه كاران كه محصول شــان قابليت تبديل به 
فراورده هاي ديگر را ندارد و بايد مستقيما به بازار مصرف انتقال يابد، 

به شدت متضرر شده اند. 

گزارش »كسب و كار« از تبدیل مزارع هندوانه به چراگاهای دام

فریاد سر جالیز به جایی نمی رسد

تعيين نرخ كالاهاي استراتژيك از جمله 
گندم توسط دولت ها، در بيشتر كشورها 
روش متداولي اســت. به ايــن صورت 
كه دولت ها افزون بــر پرداخت يارانه به 
بخش كشــاورزي به صورت مستقيم و 
غيرمستقيم از بهره برداران و كشاورزان حمايت مي كنند و با خريد 

تضميني، در فروش و بازاررساني محصولات نيز سهم دارند. 

سياست خريد تضميني محصولات كشاورزي به ويژه گندم براي 
حمايت از توليدكننده، چند ســالي اســت كه در كشور ما اعمال 
مي شود و دولت در فصل برداشت مراكز خريد تضميني در برخي 
شهرها و روستاها داير و با قيمت از پيش اعلام شده، گندم كشاورزان 

را خريداري مي كند. 
در قصد و نيت  دولت مبني بر خريد تضميني گندم از كشاورزان 
ترديدي وجود ندارد اما بر سر درســتي يا نادرستي اين سياست 
پرسش هايي مطرح است؛ نخست اينكه آيا قيمت هاي اعلام شده از 
سوي دولت كارشناسي شده است؟ آيا نمايندگاني از سوي كشاورزان 
در اين قيمت گذاري نقش داشته اند؟ چرا دولت توجه ويژه خود را 
تنها به خريد گندم معطوف مي دارد ولي ساير محصولات كشاورزي 

از چنين شرايطي برخوردار نيستند؟

 توجه به كشت جو و كلزا در دولت يازدهم
دلاور حيدرپور، رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران، 
دليل اصلي توجه دولت به خريد تضميني محصولات كشاورزي 
مانند گندم را در جايگاه اين كالاي استراتژيك مي داند و مي گويد: 
»گندم، ماده اصلي براي تهيه نان است و نان غذاي اصلي مردم ما را 
تشكيل مي دهد. بنابر اين نقش گندم در تامين امنيت غذايي كشور 

پررنگ تر است و همواره مورد توجه دولت ها قرار دارد.«
وي مي افزايد: »البته امسال قيمت تضميني ساير محصولات مانند 
جو، ذرت و كلزا هم از رشد بالايي برخوردار بوده است. براي نمونه 
قيمت جو در سال هاي قبل كيلوگرمي 300 تا 400 تومان تعيين 
مي شد اما امسال به 870 تومان رسيده و قيمت ذرت كه هر كيلوگرم 
450 تومان بود تا 870 تومان افزايش يافته است.«رئيس سازمان 
جهاد كشاورزي استان مازندران به منابع محدود آب در كشور اشاره 
مي كند و مي گويد: »يكي ديگر از دلايل توجه دولت به گندم، نوع 
و فصل كشت اين محصول است. كشت گندم و جو در فصل بهار و 
پاييز به صورت ديم انجام مي شود و با توجه به كم آبي كه با آن مواجه 
هستيم، توجيه پذير است كه گندم همچنان محصول نخست و در 

كانون توجه باشد.«

 ظرفيت هاي كشت جو در كشور مناسب است
حيدرپور تصريح مي كند: »در توليد جو و افزايش كشت اين محصول 
داراي ظرفيت هاي مناسبي هستيم كه بايد از آنها به خوبي استفاده 
كنيم. در اين زمينه كمك و تجربه كشــاورزان نمونه و دانش فني 
كارشناسان و خبرگان بخش كشاورزي بسيار موثر است تا بتوانيم 
بخش بيشــتري از نيازهاي داخلي به خوراك دام را نيز پوشــش 
دهيم.«وي به افزايش بهره وري در كشاورزي تاكيد و اظهار مي كند: 

»بايد سطح زير كشت گندم ديم را از 4ميليون هكتار به 2/5ميليون 
هكتار كاهش دهيم و افزايش برداشــت را تا 500كيلوگرم در هر 
هكتار عملي كنيم. در حال حاضر تمام تلاش وزارت جهاد كشاورزي 
بر بهره وري بيشــتر، توســعه عمودي و مديريت مزرعه اســت و 
كارشناسان و كشاورزان نيز بايد به آن بپردازند.«رئيس سازمان جهاد 
كشاورزي اســتان مازندران از طرح جديد وزارت جهاد كشاورزي 
براي تغيير الگوي كشت برخي محصولات خبر مي دهد و مي گويد: 
»وزارتخانه طرحي را در دستور كار دارد و برنامه اي را دنبال مي كند 
كه بر اســاس آن تا 5 يا 10 ســال آينده و در صورت تامين گندم 
كشور، از ميزان سطح زير كشت آن كم و به كشت سويا و كلزا افزوده 
مي شود.«در حالي كه 93 درصد از نياز خوراك دام و طيور صنعت 
دامپروري و مرغداري كشــور از راه واردات انجام مي شود و براي 

وارد كردن جو، ذرت و سويا بايد ميلياردها دلار بپردازيم، همچنان 
سياست ها به سود تعيين قيمت هاي اغواكننده و وسوسه انگيز گندم 
مي چربد )قيمت خريد تضميني گندم از سال گذشته 1050 تومان 
در هر كيلوگرم تعيين شد(. مسئولان و دولتمردان )وزارت كشاورزي 
و وزارت صنعت در گذشته(، تمام تلاش خود را برای خريد تضميني 
گندم كه اصطلاحا كالاي استراتژيك نام گرفته، به كار مي گيرند  اما 
حسن صفايي، رئيس سازمان مركزي تعاون روستايي از طرح هاي 

جديد دولت خبر مي دهد. 

 خريد تضميني، وظيفه قانوني سازمان تعاون روستايي
وي در اين زمينــه اظهار مي كند: »خريــد تضميني محصولات 
كشاورزي جزو وظايف قانوني و ذاتي سازمان تعاون روستايي است. 

در اين راستا سازمان تعاوني روستايي از نيمه فروردين ماه تاكنون 
2 ميليون و 905 هزار و 26 تن گندم از كشاورزان خريداري كرده 
و كل وجه خريد تضميني گندم نيز به كشــاورزان پرداخت شده 
است.«صفايي ادامه مي دهد: »افزايش ميزان خريد تضميني گندم 
نشان مي دهد سياست گذاري هاي دولت و جهاد كشاورزي در تعيين 
نرخ خريد تضميني و تامين نهاده هاي مورد نياز گندم كاران مطلوب 
بوده است. همچنين سازمان تعاون روستايي درصدد است تا سال 
آينده شاخص هاي كيفي در توليد گندم را نيز مورد نظر قرار دهد.«

وي با اشاره به اهميت ساير محصولات كشاورزي به ويژه محصولاتي 
كه در صنعت خوراك دام وطيور مصرف بيشتري دارند، مي افزايد: 
»در اين زمينه نيز تصميماتي گرفته شد و يكي ديگر از محصولاتي 
كه خريد تضميني آن آغاز شده و سازمان تعاون روستايي به آن ورود 

پيدا كرده كلزاست. از آنجا كه قيمت خريد تضميني اين محصول 
از كيلوگرمي هزار تومان در سال گذشته به 1900 تومان افزايش 
يافته، كشاورزان براي توليد و فروش آن به دولت انگيزه مضاعفي 
پيدا كرده اند.«رئيس ســازمان مركزي تعاون روســتايي ايران، 
مي گويد: »كلزا در 26 استان كشور توليد مي شود. خريد تضميني 
آن از 19 استان كشور آغاز شده و تا نيمه مرداد امسال ادامه دارد. از 
ابتداي آغاز خريد تضميني كلزا تاكنون حدود 100 هزار تن از اين 
محصول از كشاورزان خريداري و به صنايع روغن كشي تحويل داده 
شده است.«به گفته صفايي، محصولات ديگر نيز مانند جو، انواع 
حبوبات از جمله نخود و... نيز جزو محصولاتي هستند كه دولت براي 
خريد تضميني آنها برنامه ريزي كرده و تا پايان شهريور ماه امسال 

انجام مي شود. 

»كسب وكار« بررسی می كند

گندم،  دردانه خرید تضمینی دولت
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كار و 
كارآفرین

مركز آمار ايران گزارش وضعيت بيكاري در زمســتان 
سال گذشته را منتشر كرد. در اين گزارش نرخ بيكاري 
عمومي كشــور 10/5درصــد، نرخ بيــكاري مردان 
9/1درصد و زنان 18/9درصد اســت. نرخ بيكاري در 
مناطق شهري كشور 11/3درصد، در بين مردان 9/4 
درصد و زنان 22/1درصد بوده است. نرخ بيكاري روستاهاي كشور 8/7 درصد 
اعلام شده؛ در اين مناطق نرخ بيكاری مردان 8/2 درصد و زنان 11 درصد اعلام 
شده است. بيشترين نرخ بيكاري به ترتيب به گروه هاي سني 20 تا 24 ساله ، 
15 تا 19 ساله و 25 تا 29 ساله اختصاص دارد. بيكاري عمومي در ميان زنان 
گروه سني 20 تا 24 ســاله 47/2 درصد است؛ 54/1درصد از زنان شهري اين 
رده سني و 28 درصد روستايي ها بيكار هستند. زنان 25 تا 29 ساله كشور نيز 

داراي 35 درصد بيكاري هستند. 

نگرانيازبيكاري15تا19سالهها
آلبرت بغزيان، اقتصاددان و استاد دانشگاه، آمار بالاي بيكاري در گروه سني 15 
تا 19 ساله را نگران كننده مي داند و مي گويد: در يك تعريف ساده نرخ بيكاري 
به معناي نسبت ميان افراد فعال و در سن اشتغال به افراد جوياي كار است. اگر 
فردي در سن اشتغال باشد اما به دنبال كار نگردد، بيكار محسوب نمي شود. وي 
در گفت وگو با »كسب و كار« مي افزايد: افرادي كه در سنين 15 و 19 ساله بيكار 
محسوب شده اند بايد جوياي كار بوده باشند. با توجه به اينكه اين گروه هنوز در 
سن تحصيل هستند آمار بالاي بيكاري آنها قابل تامل است چرا كه به احتمال 
زياد بخشي از اين افراد ترك تحصيل كرده اند. با توجه به رايگان و اجباري بودن 

تحصيل در ايران اين نكته چندان جالب نيست. 

25تا29سالهها؛توقعاتزياد،مهارتكم
اين استاد دانشــگاه درباره بيكاري افراد 25 تا 29 ساله مي گويد: براي تحليل 
دقيق اين آمار بايد جزئيات آن را اســتخراج كرد. بايد ديد چند درصد از افراد 
بيكار در اين گروه سني، تحصيل كرده دانشگاه هســتند و در چه رشته هايي 
تحصيل كرده اند. بغزيان ادامه مي دهد: آمارهاي مختلف نشــان مي دهند كه 
بيكاري فارغ التحصيلان دانشــگاهي در ايران نگران كننده اســت. نرخ بالاي 
بيكاري زنان شــهري نيز مي تواند گوياي اين نكته باشــد كه بسياري از آنها 
تحصيل كرده هستند و هر كاري را نمي پذيرند. وي مي افزايد: دانشگاه هاي ما 
بدون توجه به نياز بازار دانشجو تربيت مي كنند. دانش آموختگان مهارت لازم 
را ندارند در حالي كه توقعات آنها از نوع كار و ميزان دستمزد بالاست. در مقابل، 
براي كارفرمايان بيش از آنكه مدرك مهم باشد، مهارت اهميت دارد. در چنين 
وضعيتي فارغ التحصيلان دانشگاهي حاضر به پذيرش بعضي پيشنهادات شغلي 
نيستند و نوعي بيكاري داوطلبانه را انتخاب مي كنند. كارفرمايان نيز حاضر به 

استخدام بسياري از آنها نمي شوند. اين اقتصاددان بيان مي كند: البته بايد ديد 
كه آيا تمام فارغ التحصيلان جوياي كار هستند و نام آنها در جايي به ثبت رسيده 
است يا ما به صرف حضور آنها در سن فعال، اين افراد را بيكار محسوب كرده ايم. 
بعضي از آنها در مشاغل غيرمرتبط با رشته تحصيلي خود مانند مشاغل خدماتي 
و بازارهاي تجاري مشغول هســتند. هر چند اين نوع اشتغال را مي توان نوعي 
بيكاري پنهان دانست ولي به هر حال آنها درآمد دارند و فعاليت آنها نيز تورم زا 
نيست. بغزيان مي گويد: براي حل اين مشكلات بايد ظرفيت پذيرش رشته هايي 
را كه فرصت شــغلي ندارند محدود كنيم و افراد را به سمتي سوق دهيم كه به 

جاي كسب مدرك به دنبال مهارت آموزي باشند. 

20تا24سالهها،كارگرسادهنميشوند
وي نگران كننده ترين بخش گزارش مركز آمار را مربوط به سنين 20 تا 24 ساله 

مي داند و مي افزايد: اين افراد معمــولا ازدواج نكرده اند و هزينه بالايي ندارند. 
بسياري از آنها يا به دانشگاه نرفته اند يا هنوز دانشجو هستند. در اين وضعيت 
بايد توقع كمتري   از كار داشــته باشــند و بپذيرند به عنوان كارگر ساده و با 
دستمزد پايين كار كنند. اما در عمل اينگونه نيست و آنها نيز حاضر به انجام هر 
كاري نيستند. اين استاد دانشگاه بيان مي كند: حل اين مشكل به برنامه ريزي 
براي تغيير فرهنگ كار در كشور نياز دارد به گونه اي كه افراد فقط به دنبال اخد 
مدرك يا فعاليت در مشاغل ساده و كسب بدون دردسر درآمد نباشند. آنها بايد 
بپذيرند كه چند سالي را به كارهاي ساده بپردازند تا با كسب مهارت به استادكار 

ماهري تبديل شوند. 

لزومايجادصنايعكاربر
بغزيان مي گويد: رفع مشكل بيكاری به سرمايه گذاري نياز دارد و خود اين امر 

نيازمند فضاي امن، منابع مالي و وجود تقاضا براي بازارهاي جديد است. كاهش 
تحريم ها و افزايش درآمد ارزي كشور مشكل منابع مالي را كاهش داده و با توجه 
به جمعيت بالا و كاهش واردات، بازارهاي مناسب نيز وجود دارد اما ما درباره 
فضاي سرمايه گذاري با مشكل مواجه هستيم.وي ادامه مي دهد: سرمايه گذاران 
ايراني به دليل شرايط پرنوســان اقتصادي، حاضر به ريسك كردن براي ايجاد 
بازارهاي جديد نيستند. آنها بيشتر به دنبال حضور در بازارهاي زودبازه مي روند 
و افق ديد گســترده  براي صادرات يا جايگزيني با كالايــي وارداتي را ندارند. 
اين اقتصاددان مي گويد: ســرمايه گذاران ما ترجيح مي دهند براي آنكه كمتر 
با محدوديت هاي قانون كار مواجه باشــند، كارگاه هــاي كوچك يا واحدهاي 
صنعتي تاسيس كنند كه به نيروي كار كمتري نياز داشــته باشند اما ما بايد 
سرمايه گذاري در صنايع كاربر را كه بيشــتر از تجهيزات به نيروي انساني نياز 

دارند افزايش دهيم. 

بررسی »کسب و کار«  از دلایل آمار بالای بیکاری در گروه سنی 20 تا 29 ساله

 شغل هست ، مهارت نیست

آمارهــا مي گويند كمتــر از 15درصد 
نيروي كار ايراني در بدو ورود به بنگاه هاي 
اقتصادي مهارت دارند. آمار بهره وري از 
اين هم نااميدكننده تر اســت؛ در حالي 
كه متوســط بهره وري در كشــورهاي 
توسعه يافته به 70درصد مي رسد مطالعات مختلف نشان مي دهند 
اين ميزان در ايران كمتر از 10درصد اســت. اين نكته ها را ســيد 
احمد قاسمي، استاد دانشگاه و كارشناس بازار كار به »كسب و كار« 
مي گويد. به گفته وي از جمله مهم ترين مولفه هايي كه بر بهره وري 
اثر مي گذارد توانمندي نيروي انساني و مديريت منابع انساني در 
ســازمان ها و بنگاه هاي اقتصادي است. قاسمي مي گويد: »گاهي 
اوقات نيروي كار شاغل در بنگاه ها مهارت و توانايي لازم را ندارند. 
در مقابل، گاهي نيروها، ماهر و توانمند هستند اما مديران نمي توانند 
به خوبي آنها را مديريت كنند. هر دو مشكل به نوعي در ايران ديده 

مي شود در نتيجه ما از نظر بهره وري در شرايط خوبي نيستيم. «
در چنين وضعيتي است كه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
به دنبال اجراي برنامه هايي براي افزايش بهره وري در بنگاه هاي 
اقتصادي است. اين وزارتخانه روز گذشته همايشي را با عنوان 
»نشست تخصصي استقرار نظام مديريت بهره وري« برگزار كرد. 
ابوالحســن فيروزآبادي، قائم مقام وزيرتعاون در اين همايش، 
بهره وري را از الزامات عصر مدرن دانست و گفت: بدون افزايش 
اين مقوله ورود به عرصه رقابت و جهاني شدن معنايي ندارد.اما 
آيا با توجه به وضعيت مهارت نيــروي كار در ايران مي توان به 

افزايش بهره وري در كوتاه مدت اميدوار بود؟
مهمترينعاملبهرهوري؛منابعانساني

قاســمي، بهره وري را مجموعه عواملي تعريف مي كند كه با 
وجود ثبات در منابع باعث افزايش توليد يا درآمد ســازمان 
و بنگاه اقتصادي مي شــوند. به گفته وي عوامل  متعددي در 
اين امر دخيل هســتند از جمله تامين مــواد اوليه، بودجه و 
مديريت مالي، قيمت تمام شده كالا يا خدمات، برنامه ريزي 

و منابع انساني. 
اين اســتاد دانشــگاه ادامه مي دهد: نيروي انســاني و نحوه 
مديريت آن، مهم تريــن عوامل موثر بر بهره وري هســتند. 
شاخص هاي مختلفي بر ميزان بهره وري منابع انساني موثرند 
كه براي مثال مي توان به رضايتمنــدي، انگيزش، آموزش، 

مهارت و مديريت اشاره كرد. 
وي مي افزايد: اگر مديريت مجموعه، نظام شايستگي، جبران 
خدمات، تنبيه و پاداش دقيقي تعريف كرده باشــد، حقوق و 
دستمزد رضايت نيروي كار را تامين كند و به آموزش مداوم 

نيروي كار توجه شود، بهره وري او افزايش مي يابد. 

دانش،بينش،مهارتوتجربه
به گفته قاسمي، نيروي انساني توانمند بايد از دانش، بينش، 
مهارت و تجربه كافي برخوردار باشــد؛ در اين صورت است 
كه مي تواند عملكرد موثر و خلاقانه اي از خود نشــان دهد و 
بهره وري سازمان يا بنگاه اقتصادي را افزايش دهد اما اكثريت 

نيروي كار در ايران در هر 4 مقوله ضعف دارند. 
اين كارشناس بازار كار ادامه مي دهد: نيروي كار ما در بهترين 
حالت از دانش و تخصص دانشگاهي مناسب برخوردار است 
اما در سه بعد بينش به معناي مديريت كسب و كار، مهارت 
يا توانايي اســتفاده از ابــزار و تجربه كه همــان كارورزي و 
كارآموزي اســت كمبود دارد. البته شرايط فارغ التحصيلان 
رشــته هاي پزشــكي و پيراپزشــكي تا حدودي بهتر است 

 چرا كه آنها پيــش از ورود به بازار كار، كارآموزي بيشــتري 
را طي مي كنند. 

اهميتهدايتشغلي
وي مي گويد: توانمندي نيروي انساني نسبت به نحوه مديريت 
آن اهميت بيشتري دارد. نيروي انساني ماهر و توانا مي تواند 
تا حدودي پتانسيل خود را نشــان دهد و عاملي براي بهبود 

وضعيت باشــد. حتي در ســطحي بزرگ تر مي توان گفت، 
در ايران توسعه در بعضي از بخش ها بيشــتر از آنكه مديون 
مديريت دولتي باشد بر اثر توانايي افراد خلاق و شاخص رخ 
داده است. قاســمي مي افزايد: با وجود اين براي حل معضل 
بهره وري در بنگاه هاي اقتصادي بايد به هر دو مقوله توانمندي 
نيروي انســاني و مديريت در كنار هم توجه كرد. اين استاد 
دانشگاه، هدايت شغلي را نيز بسيار مهم مي داند و مي گويد: 

با توجه به اينكه در حال حاضر كسب و كارها در ايران از نظر 
بهره وري در وضعيت بسيار نامطلوبي به سر مي برند، يكي از 
مولفه هاي مهم براي حل اين مشكل مشاوره صحيح شغلي و 
هدايت افراد به سمتي است كه با توانايي هاي جسمي و رواني 
آنها همخواني داشته باشــد. به گفته وي با توجه به شرايط 
موجود براي حل معضل كمبود بهره وري در ايران راه درازي 

در پيش است. 

مهارت پایین و مدیریت ضعیف، مهم ترین عوامل کمبود بهره وري در ایران هستند

بهره وري بنگاه هاي اقتصادي؛ كمتر از 10 درصد
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آيين تجليــل از اصحاب 
رســانه اســتان با حضور 
و  خبرنگاران،عکاســان 
تصويربــرداران فوتبالــي 
استان در سالن آمفي تئاتر 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامي استان مازندران 

برگزار شد.
رييس هيات فوتبال مازندران در اين مراسم به اقدام 
ويژه اين هيات در طراحي سامانه جامع و يکپارچه 
فوتبال مازندران اشاره کرد و گفت: اين سامانه کاملا 
بومي استان است و حداقل تا سه ماه آينده رونمايي 

خواهد شد.
رحيــم درزي خلردي گفت: تا ســال آينده تلاش 
خواهيم کرد تا بخشي از ساختمان در حال ساخت 

هيات فوتبال مازندران بهره برداري شود.
وي اضافه کرد: ســاختمان هيات فوتبال مازندران 

در 6 طبقه با 2100 مترمربــع داراي بخش هاي 
مختلف در حال ســاخت اســت کــه پيش بيني 
 مي کنيم تا ســال آينده فاز نخســت آن تکميل و 

بهره برداي شود.
رييس هيات فوتبال مازنــدران در بخش ديگري 
به اقدام ويژه اين هيات در طراحي ســامانه جامع 
و يکپارچه فوتبال مازندران اشاره کرد و گفت: اين 
سامانه کاملا بومي مازندران هست و حداقل تا سه 

ماه آينده رونمايي خواهد شد.
وي اضافه کرد: در اين سامانه اطلاعات همه افرادي 
که در فوتبال مازنــدران به عنوان فوتباليســت، 
ورزشــگاه ها، زمين فوتبال، مربيان و ديگر عوامل 
همکاري دارند بارگذاري خواهد شد و به عنوان يک 
مرجع جامع و کامل براي بهره برداري مورد استفاده 

و دسترس همگان قرار مي گيرد.
رييــس هيــات فوتبــال مازنــدران ادامــه داد: 
مرحله نخســت ســامانه جامــع هيــأت فوتبال 
مازنــدران بــا راه انــدازي ســامانه جمــع آوري 

مربيان و داوران آغاز شــد کــه در مراحل بعدي 
 قابليت هــا و دسترســي هاي بيشــتري را دربــر 

خواهد گرفت.
درزي خلردي اضافه کرد: مرحله نخســت سامانه 
جامع هيــأت فوتبال مازندران براي نخســتين بار 
در کشور اســت که حتي مورد اســتقبال رييس 
فدراسيون فوتبال هم قرار گرفته و پيشنهاد شده 
که پس از رونمايي کامل اين سامانه براي الگوگيري 
مورد استفاده ديگر هيات در استان هاي ديگر هم 

قرار گيرد.
وي در ادامــه افــزود: رســانه و خبرنــگار، رکن 
جدانشدني هر سازماني اســت که به اعتقاد بنده 
بايد از همه ي ظرفيت هــاي آن در جهت بازدهي 
بيشــتر هر مجموعه اســتفاده کرد و هدف ماهم 
اعتلاي فوتبال مازندران با کمک و همراهي شــما 

عزيزان است.
رئيس هيــات فوتبــال مازنــدران تاکيــد کرد: 
ارتباط اصحاب رســانه و هيات فوتبــال مازندران 

تنها مختص بــه اين مراســم نيســت و قطعا در 
آينده بــا برنامه ريــزي همــکاران روابط عمومي 
 هيــات فوتبــال اســتان ايــن ارتباط اســتمرار 

خواهد داشت.

رحيم درزي خلردي در پايان بيان داشت: اميدوارم 
تا هميشه مخابره کننده بهترين اتفاقات در ورزش 
استان پر افتخار مازندران به ويژه فوتبال اين خطه 

سبز و زيبا باشيد.

رحيم درزي خلردي، رييس هيات فوتبال مازندران:

سامانه جامع اطلاعاتي هيات فوتبال مازندران طراحي شد

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و 
ورزشی شهرداری اراک خبر داد:

اجرای جشنواره استانی شعر و 
دلنوشته شهروندی" شهر من 

خانه من”
سيد محســن موسوی: سرپرســت سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشــی شــهرداری 
اراک، در پنجاه و دومين نشســت کميسيون 
اجتماعی و فرهنگی مجمع کلانشــهرهای 
کشــور، که به ميزبانی تهران بزرگ در محل 
ســالن همايش های برج ميلاد برگزار شد، از 
برگزاری جشنواره استانی شــعر و دلنوشته 

شهروندی"شهر من، خانه من" خبر داد.
به گزارش اداره ارتباطــات و امور بين الملل 
شهرداری اراک، ميرصادقی ضمن اعلام خبر 
فوق، افزود: جشنواره استانی شعر و دلنوشته 
شهروندی در بخش توليد کليپ دو دقيقه ای 
خانوادگی با موضوع"شــهر من، خانه من"، 
در راستای تبيين و روشنگری و جامع عمل 
قراردادن  اصول بنيادين حقوق شــهروندی 
و در شــاخص های متنوع و معين و با هدف 
پاسداشت حقوق شــهروندان برگزار خواهد 

شد.
وی در ادامــه تاکيد کرد: در اين جشــنواره، 
محوريت و موضوعاتی از جمله )کنترل خشم، 
احترام به والدين، فضای مجازی ، پســماند، 
فضای ســبز، نگهداشــت امکانات شهری، 
استفاده از حمل و نقل عمومی، همسايه داری، 
ترافيک شهری و ... (، مد نظر قرار گرفته است.

لازم به ذکر اســت، اطلاعيه برگــزاری اين 
جشــنواره به زودی توسط سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی شــهرداری اراک، منتشر 

خواهد شد.

کشف ۱۰۲دستگاه  ماينر غير 
مجاز در استان مرکزی

سيد محســن موســوی: مدير دفتر حراست 
شرکت توزيع نيروی برق استان مرکزی گفت: 
با همکاری مطلوب توزيع برق ، دستگاه قضايی 
و پليس اقتصادی، بازرسان اين شرکت با بهره 
مندی از روشهای نوين در سال جاری موفق 
شناســايی 102دســتگاه )ماينر( در استان 

مرکزی شدند.
مصطفــی دهقانــی بابيــان اينکــه، يکی 
از عوامل مهم بــروز اختــلال در تامين برق 
مطمئــن و پايــدار مشــترکان، بــه ويــژه 
در ايام گرم ســال و پرباری شــبکه، نصب و 
راه اندازی دستگاه های اســتخراج غير مجاز 
رمزارز بوده اســت، گفت: حتی مراکز مجاز 
 اســتخراج رمز ارز هم در تابســتان محدود

 می شود.
وی  بــا بيــان اينکــه در فصل تابســتان، 
بازرســی و نظارت توســط نيروهای توزيع 
برق، تشــديد می شــود،افزود: با شناسايی 
و ضبــط اين تعــداد ماينــر، بالغ بــر 20۵ 
کيلووات انــرژی مصرف می شــدکه ميزان 
 انرژی مصــرف شــده معــادل۳۹ ميليارد 

ريال می باشد.
دهقانی با اشــاره به تصميمــات وزارت نيرو 
و شــرکت توانير برای مقابله بــا رمز ارزهای 
غيرمجاز گفت: استخراج کنندگان غيرمجاز 
رمــز ارز، بايــد بهای بــرق مورد اســتفاده 
بــرای اســتخراج رمــز ارز را بــا بالاترين 
 قيمــت که همــان نــرخ صادراتی اســت، 

پرداخت کنند.
وی افزود: ايــن هزينه در ماه هــای گرم دو 
برابر شــده، به علاوه اينکه هزينه های کشف، 
دســتکاری لوازم اندازه گيری و خسارت به 
شبکه نيز محاسبه و دريافت شده و در صورت 
تکرار، انشعاب مشــترک نيز جمع آوری می 

شود.
دهقانی  با بيان اينکه اســتفاده از دســتگاه 
های اســتخراج رمز ارز باعث بروز نوســان و 
واردآمدن آســيب به تجهيزات شبکه و لوازم 
برقی شهروندان و در نهايت قطع برق می شود، 
تاکيد کرد: با دارندگان غيرمجاز اين دستگاه 
ها براساس قانون برخورد قاطع خواهد شد و 
دستگاه های آنها پس از شناسايی و کشف به 
مقام های قضايی جهت امحاء تحويل می شود .
وی اظهار کرد: به افرادی که گزارش های آنان 
منجر به کشف مراکز غيرمجاز استخراج رمز ارز 
شود به صورت محرمانه پاداش داده می شود 
و باآگاهــی از فعاليت ماينرهــای غيرمجاز 
می توانند مراتب را از طريق ســامانه پيامکی 
10001000121و ســامانه تلفنی 121و يا 

0۹018071800اعلام کنند .

خبر

همايش ملی قــرض ماندگار که هر ســاله از ســوی کميته امداد امــام خمينی)ره( 
برگــزار ميشــود درچهارميــن دوره آن از ســوی ســيد مرتضی بختيــاری رئيس 
کميته امــداد خمينی )ره( دکترمحســن قديری مديرعامل هلدينــگ پتروپالايش 
 اصفهان به عنوان مُبلغ برتر فرهنگ قرض الحســنه شناخته شــد و از ايشان تجليل

 به عمل آمد.
به گزارش روابط عمومی و بين الملل هلدينگ پتروپالايش اصفهان، مديرامور شــعب 
صندوق قرض الحسنه امداد ولايت استان اصفهان،درباره همکاری و حمايت های ويژه 
پالايشــگاه اصفهان برای انجام کمک های مادی جهت ترويج فرهنگ قرض الحسنه 
از زمان حضور دکتر قديری در پالايشــگاه اصفهان گفت: پالايشگاه اصفهان نخستين 
صنعت حمايتگر کميته امداد و صندوق امداد ولايت دراستان اصفهان به شمار ميرود که 
خوشبختانه در طی سال گذشته از سوی اين مجتمع کمک های خوبی به صندوق امداد 

ولايت در راستای کمک به مددجويان انجام شد .
سيد مجتبی حجازی، با اشاره به اينکه درچهارمين همايش ملی قرض نيکو با محوريت 

الگوی مطلوب تجهيز منابع قرض الحســنه که 2۵ مرداد ماه امسال به ميزبانی استان 
اصفهان برگزارشد؛ دکتر محســن قديری مديرعامل هلدينگ پتروپالايش اصفهان به 
عنوان مُبلغ فرهنگ قرض الحسنه شناخته شد افزود: در سال 1۴02 به عنوان کمک های 
بلاعوض در راستای ارائه تسهيلات مددجويان کميته امداد به صندوق قرض الحسنه 
امداد ولايت استان اصفهان توسط پالايشگاه اصفهان اقدامات ارزنده ای صورت گرفت.

حجازی تصريح کرد: ســرفصل هايی که برای آن ها وام کميته امداد انجام شده است 
شامل مسکن،خودکفايی و اشتغال،تحصيل،درمان، وام کارگشايی و غيره بوده است.

وی ادامه داد: در سال 1۴01  پتروپالايش اصفهان نيز کمک های  بلاعوض برای صندوق 
امداد ولايت استان اصفهان پرداخت نمود.

مديرامور شعب صندوق قرض الحسنه امداد ولايت اســتان اصفهان ضمن قدردانی از 
کمک ها و مســاعدت های هلدينگ پتروپالايش اصفهان درحمايت از کميته امداد و 
صندوق امداد ولايت اســتان اصفهان برای همه مديران اين مجموعه آرزوی موفقيت 

نمود .

 مدير شعب بانک تجارت ايلام از استقرار ۳2 دســتگاه ثابت و سيار ای تی ام در مسير 
زوار اربعين خبر داد.

 ايلام- حسين اروانه اظهار داشت: اين تعداد دســتگاه در مسير شهرهای ورود زوار به 
استان و مرز مهران مستقر شده است.

 وی افــزود: از ايــن تعــداد 2 دســتگاه ســيار ای تــی ام در شــهر مهــران نصب 
شده است.

مدير شــعب بانک تجارت ايلام گفت: همچنين در راســتای خدمات رسانی به زائران 
اربعين، واحد مستقل ارزی شعب بانک تجارت در شهر ايلام و بخش ارزی در شهر مهران 

فعال می باشد.
اروانه بيان داشت: تعداد 2 دستگاه وب کيوسک بانکی جهت انتقال و برداشت نقدی در 

مسير زوار اربعين راه اندازی شده است.
وی عنــوان کــرد: از امــروز شــنبه موکــب شــعب بانــک تجــارت در مســير 
 زائــران اربعيــن حســينی، “مهــدی آباد”محــور ايــلام بــه مهــران برپــا 

می شود.
مدير شعب بانک تجارت ايلام تصريح کرد: در اين موکب، نهار، ميان وعده، شام، شربت 

و غيره توزيع می شود.

 تبريز - مليحه عبدالعلی زاده ؛ همکار شرکت توزيع برق تبريز فاطمه دشتی مدير دفتر 
برنامه ريزی و بودجه شــرکت موفق به ارايه روشی جديد برای تشخيص بيماری های 

کبدی با استفاده از تکنيک های هوش مصنوعی شد.
 فاطمه دشتی مدير دفتر برنامه ريزی و بودجه شرکت توزيع نيروی برق تبريز موفق به 
ارايه روشی جديد برای تشخيص بيماری های کبدی با استفاده از تکنيک های هوش 

مصنوعی گرديد.
 A self-predictive diagnosis system”اين روش جديد در قالب مقاله ای با نام
of liver failure based on multilayer neural networks”، در يکــی از 
ژورنال های انتشارات Springer )کشور هلند( در رده علمی Q2 و دارای IF  برابر ۴.22 

با نام شرکت توزيع برق تبريز چاپ شده است.
در بخش هايی از اين مقاله آمده است: عدم وجود علائم در مراحل اوليه بيماری کبدی 
ممکن است باعث تشخيص نادرست بيماری توسط بسياری از پزشکان شود و سلامت 
بيماران را به خطر بيندازد. بنابراين تشــخيص زودتر و دقيق تر مشکلات کبدی برای 
درمان مناسب و پيشگيری از آســيب جدی به اين اندام حياتی ضروری است. ما سعی 
کرديم يک سيستم هوشمند برای تشخيص نارسايی کبد با استفاده از داده کاوی و شبکه 
های عصبی مصنوعی )ANN( ايجاد کنيم، اين رويکردهمه عوامل موثر بر شناســايی 

بيمار را در نظر می گيرد و احتمال موفقيت در تشخيص نارسايی کبد را افزايش می دهد.

**** برگزاری کارگاه عملی دوره آموزشی فن ورز شبکه هوايی در برق تبريز
 کارگاه عملی دوره آموزشی فن ورز شبکه هوايی در سال جاری توسط دفتر آموزش و 

برنامه ريزی نيروی انسانی برگزار شد.
به گزارش خبرنگار ما از تبريز، کارگاه عملی دوره آموزشــی فن ورز شبکه هوايی برق 
ويژه سيمبانان با مشارکت موسســه فنی و مهندسی ارک دانش توسط دفتر آموزش و 

برنامه ريزی نيروی انسانی اجرا شد.
اين دوره آموزشی به مدت 1۳۹ ســاعت  باهدف توانمند شدن کارآموزان در ترسيم و 
تحليل نقشه های برق، بررسی انواع پلان و پروفيل خطوط و تعمير ادوات شبکه هوايی، 
نصب هادی در شبکه های هوايی، نصب ترانسفورماتور پست شبکه هوايی، کنترل و رفع 

عيوب شبکه های هوايی برگزار شد. 
  طی اين دوره آموزش روش های نقشه برداری و کاربرد آن در شبکه هوايی، نصب پايه 
هادر چاله ها و تراز کردن آنها، نصب دستگاه برق گير، نصب مقره ، محاسبه مقطع سيم 
ها، نصب کات اوت و فيوز شبکه های برق، نصب برق گير شبکه هوايی برق، کتنرل نهايی 

شبکه نصب شده ارائه شد.

انتظار می رود باتوجه به توانمندی همکاران شــرکت انجام امــور و اهداف موردنظر، با 
گذراندن دوره آموزشی مذکورو رعايت اصول ايمنی در کار نسبت به انجام تکاليف محوله 

عملکرد مطلوبی داشته باشند.

 ايلام-  کشاورز با اشاره به اينکه موکب اين شــرکت با رعايت کامل دستورالعمل های 
بهداشتی، ميزبان خيل عظيم عزاداران و زائران ابا عبدالله الحسين )ع( است، گفت: موکب 
شرکت گاز استان ايلام امسال برای سومين سال بصورت مستقل برای پذيرايی زائرين 

کربلای معلی بر پا شده است.
مديرعامل شرکت گاز اســتان ايلام از توزيع روزانه ۳ هزار پرس غذا در وعده شام بين 
زائران اربعين توسط موکب اين شرکت واقع در سه راهی جندالله در ورودی شهر مهران 

خبر داد.
محمود کشــاورز افزود: همزمان با آغاز ســفر های زيارتی اربعين حسينی و به منظور 
استقبال و پذيرايی از زائرين کربلای معلی و ارادتمندان به سرور و سالار شهيدان حضرت 
اباعبدالله الحسين )ع(، موکب اين شرکت بعنوان مرکز اصلی پذيرايی از زائران اربعين 

در سه راهی جندالله واقع در بخش صالح آباد شهرستان مهران آغاز به کار کرده است.
وی با بيان اينکه موکب اين شــرکت با برپايی موکب در ســه راهــی جندالله و توزيع 

دو وعده شامل صبحانه و شام به زائران خدمت رســانی می کند، اظهار داشت: علاوه 
بر طبخ و توزيع غذای گرم بــرای زوار، روزانه تعداد قابل توجهی آب معدنی، شــربت 
 و چای به عنوان ميان وعده صبح، عصر و نيمه شــب نيز در بيــن زائران اربعين توزيع

 می شود.
مديرعامل شرکت گاز استان ايلام با بيان اينکه اين شرکت به صورت 2۴ ساعته به زائران 
اربعين خدمات رســانی می کند، تصريح کرد: ايجاد بيش از 800 متر مربع سايه بان 
،پاسخگويی به سئوالات شرعی و مذهبی زائرين، برگزاری مراسمات مذهبی، مداحی، 

سينه زنی و غيره از اقدامات فرهنگی اين مجموعه به زائرين اربعين خواهد بود.
کشاورز با اشاره به اينکه موکب اين شرکت با رعايت کامل دستورالعمل های بهداشتی، 
ميزبان خيل عظيم عزاداران و زائران ابا عبدالله الحسين )ع( است، گفت: موکب شرکت 
گاز استان ايلام امسال برای سومين سال بصورت مستقل برای پذيرايی زائرين کربلای 

معلی بر پا شده است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان مُبلغ برتر فرهنگ قرض الحسنه شناخته شد و ازایشان تجلیل به عمل آمد.

مدیر شعب بانک تجارت ایلام:  استقرار ۳۲ دستگاه ای تی ام در مسیر زوار اربعین

به همت بانوی تبریزی محقق شد ؛ ارایه روشی جدید برای تشخیص بیماری های كبدی با استفاده ازهوش مصنوعی

مدیرعامل شركت گاز استان ایلام خبر داد: روزانه ۳ هزار پرس غذا توسط موكب شركت گاز ایلام در بین زائران اربعین توزیع می شود

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

هر كسي در بر هه اي از زندگي اش نااميدي را تجربه مي كند. 
گاهي درباره چيزي به مســخرگي يك فرصت كاري از دست 
رفته. گاهي نيز درباره چيزي بامعناتــر، مثل يك انتخابات 
رياســت جمهوري. در اين نوشــتار با ما همراه باشــيد تا 
 راهنماي يك كارآفرين براي كنار آمــدن با نااميدي را با هم 

مرور كنيم. 
تماشاي سخنراني پذيرش شكست هيلاري كلينتون به من 
يادآوري كرد كه مديريت احســاس نااميدي مي تواند چقدر 
چالش برانگيز باشد. فقط مي توانم تصور كنم چه حسي دارد كه 
بعد از يك عمر خدمت يك انتخابات را ببازي، صدها ميليون 
دلار سرمايه گذاري را از دست بدهي . نامزدي خسته كننده و 

برگزاري كمپين حتما براي او ويرانگر بوده است. 
هنوز باوجود ســيل عواطفي كه وزير امور خارجه كلينتون 
بايد تجربه كرده باشد، اين وضعيت را با ذكاوت، كلاس و وقار 
خاص خودش مديريت كرد. وقار او در عين شكست بايد براي 
همه كســاني كه مجبورند نااميدي را مديريت كنند، به ويژه 

كارآفرينان، الگو باشد. 
كارآفريني براي بنيانگذاران مثل ســوار شدن در يك ترن 
هوايي است. وقتي به يك كســب وكار فكر مي كنيد، دو نوع 

سرمايه وجود دارد: سرمايه گذاري پولي و عاطفي. 
از بين افراد يك ســازمان، معمولا بنيانگذاران بيشــترين 
ســرمايه گذاري عاطفي را دارند. هرچه باشد، آن كسب وكار 
بچه شــان اســت و براي كارآفرينان زندگي كار است و كار، 
زندگي. بد يا خوب، هر چيزي كه براي يك كسب وكار يا در آن 

اتفاق مي افتد، به نوعي شخصي است. 
وقتي نااميــدي از راه مي رســد – كه هميشــه اين اتفاق 

مي افتد – مي توانيد خيلي راحــت بگذاريد در چندين 
جبهه شــما را زمينگير كند. با اين حال، به خاطر 

شــركت، تيم و درايت خود، بايــد بياموزيد 
 چطور به طرزي مثبت بــا اين وضعيت كنار

 بياييد. 
من در بســياري از زمينه ها تخصص 

ندارم اما حــوزه اي كه در آن تجارب 
 زيادي دارم، كنار آمدن با نااميدي 

است. دوست دارم آنچه طي اين 
سال ها آموخته ام زا به اشتراك 
بگذارم تا دوستان كارآفرينم 
بتوانند بهتر با چالش هايي كنار 
بيايند كه در زندگي شان با آنها 

روبه رو مي شوند. 

قوي بمانيد و ظاهرتان را 
حفظ كنيد

به شــدت  نگرش هــا 
 واگيردارهســتند، به ويژه در 

يك ســازمان كوچك. اين امر 
در جنبه هاي بسياري صدق 

مي كند اما به ويژه درباره 
نگرش رهبــر مهم 

است. اگر يك تيم رهبر را در حالتي افسرده ببيند، مثل آتش 
همه جا پخش مي شــود. براي رهبران حياتي است كه چهره 

خود را حفظ كنند. 
من به عنوان يك روش پنهــان كردن حقيقت به اين كار نگاه 
نمي كنم، ابدا، بلكه مساله آن است كه اجازه ندهيد احساسات 
گريزان تان روحيه اطرافيان تان را تحــت تاثير قرار دهد. به 
نظر مســخره مي آيد اما رهبران خوب با آه و ناله كردن فخر 

نمي فروشند. 
من در طول دوره حرفه اي ام تجــارب زيادي براي كنار آمدن 
با نااميدي كســب كرده ام. اتفاقي هست كه خيلي خوب در 
ذهنم مانده اســت. من فرصت داشــتم با گروهي كه به آنها 
اعتماد داشتم، احترام مي گذاشتم و تحسين مي كردم معامله 
دگرگون كننده اي انجام دهم اما درنهايت به لطف نيروهايي 

خارج از كنترل من، با شكست مواجه شد. 
دردناك بود اما فهميــدم نمي توانم اجازه دهــم نااميدي 

شخصي ام بر عملكردم يا روحيه اعضاي تيمم تاثير بگذارد. 
تنها راه كنار آمدن با نااميدي تشخيص و پذيرش آن و حركت 

به سوي چيزهاي بزرگ تر و بهتر بود. 

هنگام شكست هم باوقار باشيد
شكســت هيچ لذتي ندارد و كار خيلي راحتي اســت كه 
بگذاريد عواطف بر شــما غلبه كند. مهم نيست آن موقع 
چقدر ناراحت، ســرخورده، يا عصباني هستيد، توانايي 
نشان دادن وقار تحت فشــار يكي از تحسين برانگيزترين 
ويژگي هايي اســت كه يك رهبر مي تواند داشته باشد. با 
اين حال، به ندرت به طور طبيعي اتفــاق مي افتد؛ بايد در 
طول زمان پرورش داده شــود. وقتي بــا نااميدي روبه رو 
مي شــويد، ســعي كنيد موقعيت را با وقار، فهم و احترام 
كنترل كنيد.  وقتي خبرهاي نااميدكننده دريافت مي كنم، 
تلاش مي كنم مطمئن شوم طرف ديگري كه دخيل است، 
تحسين مرا به خاطر تمام كارهايي كه در آن راه انجام گرفت، 
تشخيص دهد. درحالي كه همه چيز آنطور كه مي خواهيم 
پيش نمي رود، وقتي تمام افراد دخيــل در يك موقعيت 
آن را با افتخار، احترام و شفافيت مديريت كنند، آينده با 

فرصت هايي براي همكاري مجدد، درخشان مي ماند. 
كنترل نااميدي آن لحظه با وقار و بزرگــي، در ايجاد احترام 

متقابل بسيار موفق عمل مي كند. 

به پيشروي فكر كنيد، مهم نيست چه مي شود
كســب وكار، مثل زندگــي، فوتبــال و سياســت، بازي 
سانتي مترهاست. من متوجه شده ام بيشتر كسب وكارهاي 
موفق توســط مجموع تمام تصميم هاي كوچك و تعاملاتي 
تعريف مي شوند كه هر روز رخ مي دهند، نه توسط حركات 
راهبردي عظيم. اين حقيقت ســاده مسئوليت را بر 
عهده رهبران و تيم ها مي گــذارد كه از تك تك 
لحظات بهره ببرند. هنگام مواجهه با نااميدي 
مي توانيد تســليم شكست شــويد يا به 
پيشروي ادامه دهيد. افراد موفق شجاعت 
واقعي را نشــان مي دهنــد و حتي در 
برابر نااميدي و موانع، ســانتي متر 
 به  ســانتي متر و لحظه به لحظه جلو
 مي روند. صرف نظر از آنكه هيلاري 
كلينتون چه احساســي داشت، 
نمي توانم در ميــان چهره هاي 
سرشناس به مثال امروزي بهتري 
فكر كنم كه در برابر شكســت 
و نااميدي وقار را نشــان دهد. 
كارآفرينان بايد توجه و تلاش 
كنند دفعه بعــد كه با نااميدي 
مواجه مي شــوند، بــا نصف 
 درايت كلينتون پاســخ نشان 

دهند. 
منبع: فوربس

ترجمه: بازده 

راهنماي يك كارآفرين براي كنار آمدن با نااميدي

 هزينه فرصت چيست؟
هزينه فرصــت، هزينــه فرصت ســرمايه 
يــا هزينــه فرصــت از دســت رفتــه بــه 
معنــي هزينه هــاي ناشــي از رد بهتريــن 
اخــذ هنــگام  در  جايگزيــن   گزينــه 

 يك تصميم است. 
علاوه بر اين از مفهوم هزينه فرصت مي توان 
در يافتن مزيت نسبي در تجارت نيز بهره برد. 
البته بيشتر اوقات در اقتصاد هزينه فرصت در 
پروژه هاي اقتصادي مطرح مي شــود و هدف 
اصلي از طرح آن نيز بررسي تخصيص بهينه 

منابع موجود است. 
پس مي توان گفت يكي از مفاهيم كليدي كه 
در نظريه پردازي درباره سرمايه گذاري نقش 

محوري دارد، مفهوم هزينه فرصت است. 
هزينه فرصت كه به آن عباراتي چون هزينه 
اقتصادي، هزينه واقعي يا قيمت ســايه نيز 
مي گوينــد، همان هزينه اي اســت كه براي 
فرصت هاي از دست رفته پرداخت  مي شود. 

زماني كه درباره مصرف منابع كمياب )داراي 
محدوديت مصرف(، جهت توليد كالايي معين 
از كالايي ديگر چشم پوشي مي كنيم، در واقع 
آن كالاي ديگر را جهت توليد كالاي معيني، 
قرباني كرده ايم و اين كاهش توليد )كالاي فدا 
شده( را مي توان به منزله هزينه توليد كالاي 
معين تلقي كرد كه به آن هزينه فرصت گفته 

مي شود. 
اگر يك فرد يا يــك بنگاه، از ميــان چندين 
انتخاب متفاوت يكي را برگزيند، هزينه فرصت 
اين فرد يا بنگاه، معادل است با هزينه مرتبط با 
بهترين انتخاب ممكن از بين ساير انتخاب هاي 
باقيمانده كه از آن صرف نظر شده است. مفهوم 
هزينه فرصت نقش مهمي را در تضمين اينكه 
منابع كمياب به صورت كارا مورد استفاده قرار 
گرفته اند يا نه، بازي مي كند. بنابراين محدود به 
هزينه هاي پولي يا مالي نمي شود و هر چيزي 
كه داراي ارزش باشــد و از آن صرف نظر شده 
باشــد، مي تواند به عنوان هزينه فرصت تلقي 
شــود. از آن جمله مي توان بــه هزينه واقعي 
محصول صرف نظر شــده، زمان يــا تفريح  از 

دست رفته اشاره كرد. 

مفاهيم اقتصادی آموزش

برايان تريسي
ديــد بلندمــدت داشــته باشــيد و اجــازه ندهيــد موانع 
 زودگذر شــما را نگــران و تمركزتــان را از اهــداف بلندمدت

 منحرف كنند.
هــر چيــزي را كــه امــروز در زندگي تان 
داريــد خودتــان بــه دليــل ويژگي هاي 
شــخصيتي تان بــه ســوي خــود جذب 
 كرده ايــد و بعــد از ايــن هــم همينطور 

خواهد بود. 
 بــراي خودتــان مشــخص كنيــد كه به 
عنــوان يك فروشــنده حرفــه اي به چه 
ارزش هايــي متعهد هســتيد و بــه خاطر 
 هيچ كس و هيچ چيز و هيــچ عاملي آنها را

 زيرپا نگذاريد.  در تمام لحظات و در هر فرصتي با خودتان گفتگوي 
دروني مثبت داشته باشيد.فروشندگان برتر 

با ساير فروشندگان رقابت نمي كنند. 
آنها در واقع با عملكردهاي گذشته خودشان 

رقابــت مي كنند و آنهــا رقيب 
 جدي خودشــان 

هستند.

اصول موفقيت 

كلاهبرداري ، كاري بر پايه فريب
سرهنگ امير فراستي ،معاون اجتماعي 

فرماندهي انتظامي تهران بزرگ
كلاهبــرداري كاري بــر پايــه فريــب 
اســت. كلاهبــرداري جرمي اســت كه 
در اثــر تحــولات اجتماعي ايجــاد و از 
جرائــم عمومــي محســوب مي شــود؛ 
يعنــي در صــورت گذشــت شــاكي، 
 تعقيــب يا اجــراي حكــم متوقــف نمي شــود و حكــم صــادره اجرا 
خواهد شد. در اين صورت جامعه به عنوان مدعي عمومي وارد عمل شده و 
فرد كلاهبردار را به تحمل مجازات محكوم خواهد كرد، زيرا چنين فردي 
علاوه بر اينكه موجب ورود خسارت و ضرر مادي و معنوي به افراد مي شود؛ 
امنيت عمومي جامعه را برهم مي زنــد و جامعه دچار ضرر مادي و معنوي 

خواهد شد. 
با نگاهي اجمالي و بررسي پرونده ها و شيوه هاي كلاهبرداري، مي توان جرم 

كلاهبرداري را به دو دسته اينترنتي و غير اينترنتي تقسيم كرد.
 محيط انجام كلاهبرداري در دو شــيوه گفته شــده فرق مي كند ولي فرد 
كلاهبردار براي رسيدن به نيت خود، يك پروسه متقلبانه را ترسيم كرده و 
سعي مي كند كه فرايند متقلبانه خود را از طريق صحنه سازي و مانورهاي 

متقلبانه به پيش ببرد. 
هر چند هر فردي كه خوش برخورد و خوش پوش و داراي ظاهري آراســته 
باشــد كلاهبردار نيســت؛ ولي غالبا افراد كلاهبردار خوش پــوش و داراي 
ظاهري آراســته، ولخرج و خوش برخورد هســتند و براي رسيدن به اهداف 
خود، حــرص و طمع افــراد ديگر را برانگيختــه و بــا دادن وعده هاي مالي 
آنها را اغفــال مي كنند. اين افراد درجه ريســك پذيري طــرف مقابل خود 
را بالا برده و به حدي حرفــه اي برخورد مي كنند كه امــكان تفكر و تجزيه 
و تحليل را از طــرف مقابل خود مي گيرنــد؛ در اين حالت كافي اســت كه 
فرد كمي غفلــت يا طمع كنــد. در بين فريب خــوردگان اينگونــه جرائم، 
 همه اقشــار جامعه را مي توان ديد و ايــن موضوع مختص به گروه يا قشــر
 خاصي نيست. چه بســا افراد تحصيلكرده با موقعيت اجتماعي مناسب هم 
طعمه اينگونه ســود جويان قرار مي گيرنــد. از اينرو هنــگام انجام هرگونه 
معامله مانند ســرمايه گذاري هاي اقتصادي، انجام مشــاركت مدني، خريد 
و فروش ملك، مغازه، ماشــين يا ســاير قراردادهــا، بهتر اســت در ابتدا از 
كســاني كه در اين حرفه فعاليت دارند و در اين حوزه تجربه كافي را كسب 
كرده اند پرس و جو شــود. چون ما نخســتين و آخرين فردي نيســتيم كه 
مي خواهيم يك پلاك ثبتــي را خريداري كنيم يا فعاليــت اقتصادي انجام 
دهيم. از انجام معامله و تنظيم قرارداد عجولانه خــودداري كنيد و از طرف 
مقابل بخواهيد كه فرصت و زمان مناســبي به شــما جهت اخذ مشــاوره از 
ديگــران بدهد. اصول اســناد و مدارك ايشــان را مشــاهده و حتما اصالت 
آن را از مرجع صادر كننده، جويا شــويد. در برخورد با افــرادي كه گذري و 
ناشــناس و يك باره وارد زندگي شما شده اند و شــما هيچ شناختي نسبت 
 به آنها نداريد، هوشيارتر باشيد و نســبت به اطلاعاتي كه به شما مي دهند،
 تحقيق كنيد. با كســي تنظيم قرارداد كنيد كه در درجه اول، اصول اســناد 
به نام آنها باشــد. اســناد تجاري ای را كه مي گيريد در متن قــرارداد ذكر 
كنيد و صادر كننده اين اســناد، همان طرف معامله باشد و اگر اسناد تجاري 
مشتري را به شــما مي دهند، آن را ظهرنويسي كنند. در رعايت مفاد قرارداد 
 متعهد باشــيد و قبل از امضاي متن قرارداد حتما با وكلا و مشاوران حقوقي

 مشورت كنيد.

امنيت

10 كاري كه مديران چابك بايد متفاوت انجام دهند 
۱- كار كمتر

كار در جريان را در سطح ســبد محصول محدود كنيد، اتلاف را حذف و 
تمركز ايجاد كنيد، كارهاي موازي كمتري انجام دهيد. مســائل را ساده 

نگاه داريد. 
۲- اكتشاف و تطبيق 

به جــاي دنبال كردن برنامه اي مشــخص، اكتشــاف كنيد و خــود را با 
آموخته هاي تان تطبيق دهيد. 

۳- يادگيري سريع
چرخه هاي بازخورد را كوتاه كنيد، تحمل پذيرش اشتباهات را داشته باشيد 

و براي يادگيري و بهبود مستمر ارزش قائل شويد. 
4- يك تيم ، يك هدف 

براي جلوگيري از انباشــته شــدن كارها، تيم هايي محصول محــور، متحد و 
چندتخصصي با هدفي مشترك تشكيل دهيد و سياسي كاري را سركوب كنيد. 

۵- تمركز روي ارزش 
به جاي هزينه، روي ارزش تمركز كنيد. ارزش را هر چه زودتر و به تدريج 

تحويل دهيد و روي ساخت محصول درست تمركز كنيد. 
۶- توانمندسازي تيم ها

با الهام بخشــيدن و تعامل با تيم ها، فرصتي براي ايجاد محرك هاي ذاتي 
مانند اختيار، تسلط و هدف فراهم كنيد. 
۷- پذيرش واقعيت هاي سخت 

در پذيرش مشكلات و واقعيت هاي سخت باز عمل كرده و تيم خود را در 
حل مشكلات ياري و حمايت كنيد و همواره به ياد داشته باشيد كه چابكي 

مشكلات شما را حل نمي كند، بلكه آنها را براي تان نمايان مي سازد. 
۸- افكار بزرگ، شروع كوچك 

چشم اندازي بزرگ داشته باشيد ولي آن را در بخش هاي كوچك تحويل 
دهيد. 

۹- همكاري
نقش خود را به خوبي ايفا كرده و اعضاي تيم خود را حمايت كنيد و به افراد 

فرصت دهيد كه حضوري فعال در پروژه ها داشته باشند. 
۱۰- رهبري نمونه بودن

ابتدا خود چابك باشيد، از تكنيك هاي آن استفاده كنيد، اصول چابكي را در 
معرض نمايش قرار دهيد و مانند رهبري خدمتگزار رفتار كنيد. 

نکته


